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عدم توازن در زنجیره فولاد
صنایع  در  به ویژه  فولاد  زنجیره  در  توازن  عدم 
پایین دستی که با ظرفیت کمتر از ۴۰درصد فعالیت 
می کنند، جدی است و این امر عدم مدیریت در 
زنجیره را نشان می دهد. مدیر عامل فولاد مبارکه 
گفت: در طرح های توسعه  صنعت فولاد تجدید نظر 
شود، چرا که توسعه ها بیشتر کمی  بوده در حالی که 
توسعه پایدار در زنجیره فولاد با تولید محصولات 
یاسر  به سرانجام می رسد. محمد  کیفی و خاص 
به  همایش ها  در  که  همان گونه  افزود:  طیب نیا 

چالش های بزرگ ...
0۶

 دیدگاه

اکوسیستم بهره وری و توسعه پایدار
اگر شما سازمان خود را به عنوان یک موجود زنده 
قسمت  هر  بقاي  و  تعامل  پویایی،  کنید،  تصور 
سیستم  کل  ماندن  زنده  براي  شما  مجموعه  از 
الزامیست. اکوسیستم بهره وري و توسعه پایدار جزء 
لاینفک مجموعه شما می باشد. این سیستم مانند 
شبکه اي است،که خود نیز از قسمت هاي متعددي 
این  هاي  قسمت  از  کدام  است.هر  شده  تشکیل 
اکوسیستم به ماندگاري مجموعه شما دربازار هاي 
در حال تغییر کمک می کند، و بدون این سیستم، 

مجموعه شما مانند ...
0۴

حال و روز صنعت و تولید به روایت رییس انجمن مدیران صنایع اصفهان؛ 

قربانی سیاستگذاری اشتباه
سالهاست که اصفهان استان اول در فرار سرمایه است و فعالان اقتصادی آن راه خروج سرمایه های خود را در پیش 
گرفته اند. اما آیا راهی برای جلوگیری از خروج سرمایه از این استان وجود دارد؟ "مسعودجمالی" می گوید: اصفهان 
در مقایسه با سایر استانهای کشور اوضاع خوبی  ندارد و  شاخص »عمل نکردن مسئولان ملی و استانی به وعده ها« 
در این استان بیداد می کند. او که خود تولیدکننده و از تجار شناخته شده کشور است تاکید دارد: در اصفهان گوشها 

پر از وعده های رنگارنگی است، که محقق نگردیده و باعث فرار سرمایه ها از این شهر شده است . . .

گزارش

0۲
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نماینده مردم اصفهان در مجلس با تاکید بر اینکه تنوع مقاصد پروازی کارگوترمینال نیازمند 
ایجاد پرواز اختصاصی از اصفهان است، گفت: به طور قطع تقاضا برای توسعه کارگوترمینال 
وجود دارد، اما این کار نیازمند توسعه و تنوع مقاصد پروازی کارگو برای کاهش هزینه های 
صادراتی است. مهدی طغیانی اظهار کرد: موضوع اصلی جذب سرمایه گذار برای تاسیس 
ایرلاین اخصاصی است و گویا چند شرکت تمایل به سرمایه گذاری بر ایجاد ایرلاین 
اختصاصی اصفهان داشته اند، اما به دلایل اقتصادی و ... از ادامه کار خودداری کردند.

وزارت راه و شهرسازي براي چندمین بار ثبت نام »مجردها« در طرح نهضت ملي 
مسکن را تکذیب و اعلام کرد: زنان خود سرپرست با حداقل ۳۵ سال سن، نخبگان 
علمي و افراد معلول جسمي- حرکتي، تنها مجردهایي هستند که امکان ثبت نام در این 
طرح را دارند.بر این اساس در حال حاضر تغییري در شرایط مجردها براي ثبت نام در 
طرح هاي مسکني ایجاد نشده و پیشنهاد امکان ثبت نام مجردها در طرح جهش تولید 

مسکن به شرط تاهل در زمان تحویل واحد مسکوني در دست پیگیري است.

 نوسان:استاندار اصفهان، اصرار بر 
خودسانسوری در بیان واقعیت های 
آب استان را مایه تعجب خواند و 
گفت: آیا با این کار قرار است ما 

حق کسی را کتمان کنیم.
سیدرضا مرتضوی، در جلسه "سازگاری 
با کم آبی استان" تاکید کرد: من مُجری 
طرح انتقال آب بهشت آباد یا کوهرنگ 
نیستم، این مشکل بخش های دیگر است 
که خودشان باید آن را رفع کنند. وی 
اضافه کرد: اینکه آب باید از کجا به کجا 
برود، وظیفه ما نیست اما حل مشکل آب 
مردم اصفهان به من بازمی گردد که این 
مساله را نیز حل خواهم کرد. مرتضویی 
با انتقاد از اجرا نشدن مُصوبات جلسات 
پیشین "سازگاری با کم آبی استان" در 
باره شفاف سازی منابع و مصارف آب، 
را  این مُصوبات  اجرای هرچه سریعتر 
مصرف  میزان  گفت:  و  شد  خواستار 
در  زاینده رود  رودخانه  از  یزد  صنعت 
جدول منابع و مصارف آب قید نشده و 
سالهاست تحت لوای "آب شُرب یزد" از 
آن نام برده می شود که اداره آب منطقه 

ای اصفهان، عامل این خطاست.
مرتضوی تصریح کرد: چیدمان یکسری 
اعداد درهم در جدول منابع و مصارف 
آب که در آن حق مالکیت بخش های 
مختلف به شکل مُنفک و شفاف آورده 
شدن  خدشه دار  عامل  است،  نشده 
اعتماد مردم می شود. استاندار اصفهان 
باره  در  اینکه شفاف گویی  به  اشاره  با 
واقعیت آب در وزارتخانه مطرح نیست، 
از  آب  نمی دانیم  هنوز  ما  کرد:  تاکید 
کجا و از کدام منابع بدست چه کسانی 
می رسد و در کجا و چگونه حق مالکیت 
تمام ردیف های آورده شده در جدول 
شاهد  فقط  و  می شود  تعیین  مزبور 
کُلی گویی ها در این جدول هستیم که 
از نظر ما اعتباری ندارد.وی از تشکیل 
حضور  با  آتی  روز   ۲ در  کمیته ای 
نمایندگان اداره جهاد کشاورزی، جامعه 
کشاورزان، محیط زیست، آب منطقه ای 
و استانداری خبر داد تا در آن اعداد و 
اراقام جدول منابع و مصارف آب شفاف 
سازی و نتیجه کار نیز در جلسه روز 

چهارشنبه این هفته اعلام شود.
امنیتی  سیاسی،  معاون  همچنین 
استانداری اصفهان نیز در این جلسه، 
و  لعابدار  و  رنگ  جدول های  طراحی 
ذکر اعداد و ارقام نامشخص را رهیافتی 
کاری  مخفی  و  کردن  گم  رد  برای 
بارگذاری های اضافه برداشت از زاینده رود 
طی سال های گذشته اعلام کرد و بیان 
داشت: ما یک منبع و یکسری مصارف 
مشخص داریم که شفاف و واضح است 
که اگر معجزه ای رُخ دهد و ترسالی شود 
از ظرفیت،  بیش  بارگذاری های  بازهم 
همین وضعیت اسفبار امروز را نیز به 
بار می آورد. محمدرضا جان نثاری تاکید 
کرد: موجودی و مصارف آب در اصفهان 
مشخص می شود و ما جلوی هرگونه 
اضافه برداشت را خواهیم گرفت. جان 
تاکید کرد: خروج ۲  نثاری همچنین 
میلیارد مترمکعب آب از سمیرم باید 
مشخص شود. وی تصریح کرد: صادق 
بودن با مردم و برقراری عدالت در آب را 
باید شرط کاری خود قرار دهیم و نیازی 
به کاغذبازی و درگیر کردن مغز مردم با 
یکسری اعداد و ارقام نامشخص نیست. 
جان نثاری خاطرنشان کرد: بدنبال یک 
اصفهان  سال هاست  اشتباه،  بارگذاری 

آسیب دیده است.

شرایط ثبت نام »مجردها« در طرح ملی مسكنکارگوترمینال نیازمند تنوع مقاصد صادراتی
اقتصاد اصفهان

     دیدگاه

خودسانسوری در
بیان واقعیت های آبی

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  اصفهان  مردم  نوسان:نماینده   
تقاضای ما از هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی آن است که مردم را 
در جریان اقدامات نمایندگان قرار دهند چرا که بسیاری از مردم اطلاع 
دقیقی از عملکرد نمایندگان مجلس ندارند. عباس مقتدایی اظهار 
کرد: روزی نیست که حقوق اساسی ملت در جلسات مجلس شورای 
اسلامی مورد توجه قرار گیرد. نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح 
کرد: برای مثال امروز نمایندگان درباره ضرورت ساماندهی وضعیت 
بورس فریاد زدند و گفتند که »اموال مردم کجاست و باید بازار سرمایه 
به وضعیت با ثباتی برسد«. مقتدایی افزود: متأسفانه اقدامات مجلس 
به صورت برنامه ریزی شده برای افکار عمومی توضیح داده نمی شود و 
مردم مطالباتی دارند که باید این مطالبات را از بخش اجرایی داشته 
باشند چرا که بسیاری از مصوبات مجلس اجرایی نمی شود. آنچه می 
اقتصاد  بر  خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته 

اصفهان گذشت؛
برگزاری انتخابات انجمن مدیران صنایع 

استان  صنایع  مدیران  انجمن  رییسه  هیات  انتخابات  دوره  شانزدهمین 
اصفهان برگزار شد و در این انتخابات مسعود جمالی ،علیرضا بینا ،سید 
محمد سجادی فر، محمدرضا گل احمد و عزیزالله بنی هاشمی به عنوان 
هیات رییسه انجمن انتخاب شدند. بر اساس این رای گیری مسعود جمالی 
به عنوان رییس علیرضا ،بینا به عنوان نایب رییس و سیدمحمدسجادی فر به 

عنوان خزانه دار معرفی شدند. 
شایان ذکر است، مسعود جمالی ۴۵ ساله دارای مدرک دکترای مدیریت 
استراتژیک، مدیر عامل و عضو هیات مدیره شرکت طناب نقش جهان سپاهان 
است. عضویت در  هیات مدیره  انجمن ملی صنایع پلیمر ایران ، عضو هیات 
موسس و هیات مدیره انجمن پلاستیک و پلیمر استان اصفهان،عضو هیات 
مدیره اتاق بازرگانی مشترک ایران و کویت بخش دیگری از فعالیت های وی 
می باشد. خاطر نشان می شود، انجمن مدیران صنایع استان اصفهان از سال 

۱۳۶۹ با حضور مدیران واحدهای صنعتی فعالیت می کند.

گاز روی تابلوهای شهری آمد
تابلوهای فرهنگ شهروندی شهر اصفهان به رنگ مسئولیت های اجتماعی 
شرکت گاز استان شد. با شروع فصل سرد، آغاز نصب وسایل گرمایشی گازی 
و افزایش مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری تابلوهای فرهنگ شهروندی 
شهر اصفهان با ارائه مطالب مفیدی در مورد مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی، 
شهروندان را از راهکارهای مصرف بهینه و خطرات مصرف نا ایمن گاز مطلع 
نمود. مدیر عامل این شرکت با اعلام این خبر افزود: خوشبختانه طی جلسات 
برگزار شده و هماهنگی به عمل آمده بین کمیته مسئولیت های اجتماعی 
این شرکت با اداره فرهنگ شهروندی شهرداری اصفهان، مطالب و طرح های 
تهیه شده در شرکت گاز استان در اختیار اداره مذکور قرار گرفته که از ابتدای 
آبان ماه حداقل به مدت ۲ هفته تمامی تابلوهای فرهنگ شهروندی مطالب 
مفیدی را در قالب طرح های گرافیکی مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی به 

شهروندان محترم ارائه نموده اند. 
وی همچنین از برنامه ریزی برای استفاده از فضای تبلیغاتی در قطار شهری 
و ایستگاه های اتوبوس خبر داد که در آبان ماه از این ظرفیت نیز برای انتقال 

پیام های مصرف بهینه و ایمن گاز استفاده خواهد شد. 

کشف تجهیزات تولید رمز ارز
همزمان با فعالیت گسترده کلیه همکاران در برق منطقه ۳ شرکت توزیع برق 
اصفهان و تعامل با نهادههای مختلف اقدامات قابل توجهی برای کشف رمز ارز 
صورت گرفت به طوری که از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا کنون تعداد ۱۴۳ دستگاه 
ماینر که با احتساب توان مصرفی آنها و سیستم فن و خنک کننده مکمل 
این تجهیزات حدود ۳۰۰ کیلووات مصرف غیرمجاز داشته اند شناسایی و از 
مدار استفاده خارج شده است. امیررضا امام جمعه رییس اداره کنترل لوازم 
اندازه گیری گفت: در ابتدای تیرماه سال جاری در هماهنگی های صورت 
گرفته و همکاری سپاه مکانی که به نوعی توزیع و تعمیر کننده دستگاههای 
ماینر بودند شناسایی و در اقدامی هماهنگ تعداد ۵۰ دستگاه ماینر با ارزش 
تقریبی ۱۰ میلیارد ریال کشف و ضبط گردید و شناسایی بعضی از ماینرها 
نیز توسط گزارش های مردمی صورت گرفت. وی تصریح کرد: از نکات بارز و 
قابل توجه در این کشف، شناسایی تجهیزات تولید رمز ارز بسیار کم مصرف 
بود که شناسایی این تجهیزات را از روی پروفیل بار برق مصرفی به سختی 
می شد تشخیص داد ولی آنچه که مهم است ماهیت غیر مجاز بودن استفاده 

از تعرفه برق مصرفی می باشد که به قوت خود باقی است.

بازدید سفیر صربستان از نمایشگاه ساختمان اصفهان 
دراگان تودوروویچ )Dragan Todorovic( در سفر به اصفهان ضمن 
بازدید از بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت ساختمان، با 
مدیرعامل نمایشگاه اصفهان نیز دیدار و گفتگو کرد.    سفیر جمهوری صربستان 
در این بازدید گفت: از مدت ها پیش به دنبال بازدید یکی از نمایشگاه های خوب 
اصفهان بودم؛ خوشحالم که امروز شرایط بازدید از نمایشگاه اصفهان ایجاد شد. 
وی تاکید کرد: نمایشگاه اصفهان بستر بسیار مناسبی برای توسعه همکاری  های 
ایران و صربستان ایجاد خواهد کرد.   تودوروویچ تاکید کرد: به دنبال ایجاد 
ارتباط شهرهای ایران با شهرهای صربستان هستیم. تهران، اصفهان و همدان 
می توانند آغاز کننده این راه باشند.   علی یارمحمدیان، مدیرعامل نمایشگاه 
اصفهان نیز در این بازدید گفت: امیدواریم با رفع موانع موجود، ارتباط ایران و 
صربستان بهتر از قبل شود.    وی تاکید کرد: خوشحالیم که نمایشگاه اصفهان 

آغازگر فصل جدید ارتباطات تجاری ایران و صربستان خواهد بود.

اقدامات ما را
اطلاع رسانی کنید

رییس  عنوان  به  اخیرا  نوسان:   
اصفهان  صنایع  مدیران  انجمن 
برگزیده شدید؛ اوضاع و احوال این 
روزهای صنایع چطور  است و آیا 
به واقع حال صنعت و تولید خوب 

است؟
فعالیت صنعتی در زمره سرمایه گذاری بلند 
مدت است و هر سرمایه گذاری تولیدی بلند 
مدت نیازمند ثبات نسبی حاکم بر محیط 
کسب و کار است. این در حالی است که در 
ایران مولفه های متغیر محیط کلان اقتصاد 
نه تنها ثابت نیست بلکه حتی قابل پیش بینی 
هم نیست. شاخص محیط کسب و کار ایران 
رتبه ای بهتر از ۱۲7 در جهان را نتوانسته 
است رقم بزند و حتی در بین کشورهای 
همسایه هم جایگاه مناسبی نداریم و این 
نمایانگر مشکلات زیادی است که فعالان 
. مواجه هستند.  آن  با  روز  هر  اقتصادی 

سرمایه  وصف  این  با  نوسان:   
گذاری در تولید و صنعت ریسک 
بالایی دارد. از دید شما چه عواملی 
سرمایه گذاری در تولید را به خطر 

می اندازد؟
در ۱۰ سال منتهی به سال ۱۳۹۹، روند 
عمومی سرمایه گذاری در کشور نزولی بوده 
و میانگین آن در سال گذشته منفی ۴.7۹ 
درصد شده است.سال ۱۳۹۹ برای دومین 
سال متوالی، نرخ استهلاک از نرخ سرمایه 
گذاری در ایران بالاتر رفته است. این به معنای 
آن است که اگر این روند ادامه پیدا کند، عملا 
به جای سرمایه جدید، سرمایه گذاری های 
گذشته نیز در حال از دست رفتن هستند 
و هرچه این روند طولانی تر شود، شکاف 

میان سرمایه گذاری های جدید و استهلاک 
افزایش خواهد یافت. در حوزه های مختلف 
اقتصادی، در دهه ۹۰رشد منفی سرمایه 
در  گذاری  سرمایه   ، ایم  داشته  گذاری 
حوزه ماشین آلات به طور میانگین منفی 
7.۳ درصد وبیشترین رشد منفی را داشته 
است میانگین رشد سرمایه گذاری بخش 
خصوصی نیز در این سال ها منفی ۳.7 درصد 
بوده است. و این نشان گر دیگری از حال بد 
صنعت است . صنعتی که نیاز به بروزرسانی 
ماشین آلات و ورود فن آوری های جدید 
دارد با فرار سرمایه ها به سمت بازارهای غیر 

مولد و واسطه گری مواجه شده است .

 نوسان: به نظر می رسد هر دولتی 
هم که آمده استراتژی قبلی را کنار 
استراتژی  یک  دوباره  و  گذاشته 
جدید برای توسعه صنعتی نوشته، 
فکر می کنید بر اساس چه استراتژی 
برای توسعه صنعتی می توان پیش 

رفت که موفقیت آمیز باشد؟
اصولا استراتژی توسعه در کشور وجود ندارد 
و عملکرد ما در مورد سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
هم مبین این قضیه است. توسعه تعریف 
علمی دارد، اقتصاد مولفه های مشخص دارد 
و با دستور اصلاح نمی شود. مدیریت یک 
علم است ولی متاسفانه در کشور باب شده 
که دولت ها بدون پشتوانه علمی مدل اختراع 
می کنند نتیجه آن شده که در شاخص 
تبدیل پول به توسعه در بین ۱۴۶ کشور 
جهان در رتبه ۱۴۳ قرارداریم این به این  
معنی است که ما تبهر خاصی در از بین بردن 
منابع کشور داریم که ناشی از توهم دولت ها 

در دانایی و برنامه ریزی توسعه ای است.  

 نوسان: در گزارشی که اخیرا در 
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای 
شد  اعلام  اصفهان  خصوصی 
صدرنشین  را  اصفهان  همچنان 
استانهای  بین  در  گریزی  سرمایه 
به  شما  دید  از  کرد.  اعلام  کشور 
عنوان فعال بخش خصوصی برای 
راهکاری  چه  مشکل  این  درمان 

وجود دارد؟
ما در شاخص امنیت سرمایه گذاری هم نه 
تنها در جهان جایگاه مناسبی نداریم  بلکه 
در استان اصفهان که از قطب های صنعتی 
کشور است، در مقایسه با سایر استانها اوضاع 
مرکز  مطالعات  اساس  بر  نداریم.  خوبی 
پژوهشهای مجلس نامناسب ترین مؤلفه  
امنیت سرمایه گذاری که فعالان اقتصادی 
را بیش از همه آزار می دهد »عمل نکردن 
مسئولان ملی و استانی به وعده های داده 
شده است« که متاسفانه سالهاست مغفول 
مانده است و در استان اصفهان هم گوش ها 
پر از وعده های رنگارنگی که از آب گرفته 
تا مالیات محقق نگشته است و باعث فرار 

سرمایه ها از اصفهان می شود.

اتحادیه های  و  تشکل ها  نوسان:   
صنفی و اقتصادی در هر کشوری 
خصوصی  بخش  پایگاه  مهم ترین 
هستند. اما نشانی از آنها در تصیم 
وجود  اقتصادی  کلان  های  گیری 
دارد. از دید شما دلایل بازی  ندادن 
آنها در تصمیمات کلان این حوزه 

چیست؟
درعصري که ارتباطات فردی جاي خود را 
به ارتباطات گروهي سپرده است و جوامع 

بر اساس عقل و خرد جمعي اداره مي شوند، 
مي توان به نقش تشکل ها در اداره آگاهانه 
جامعه پي برد و جایگاه آنها را به درستي 
تعریف و تبیین کرد. در کشورهای توسعه 
یافته تشکل های اقتصادی نقش مهمی 
در تدوین قوانین داشته، دولت و تشکلها 
با همفکری نقش موثر تری در شکوفایی 
های  تشکل  ایران  در  دارند.  اقتصادی 
اقتصادی درقانون مشاور سه قوه هستند و بر 
اساس قانون بهبود محیط کسب و کار دولت 
موظف به مشورت با تشکل ها شده است ولی 
شاهد آن هستیم که در عمل، نقش پررنگی 

به آنها سپرده نمی شود. 
در این بین تفکر انحصار طلبانه دولت ها 
که ناشی از سهم بالای 8۰ درصدی دولت 
اقتصاد است درکنار تکرار کمبود ها  در 
ونقاط ضعف دولت بدون دادن پیشنهاد 
های اصلاحی از طرف تشکل ها  باعث شده 
دوطرف به جای تعامل، تقابل داشته باشند.
ممکن است وزیری به خاطر زکاوت ارتباط 
بهتر و سازنده ای با تشکل ها داشته باشد 
ولی با تغییرات کابینه و تفکردولت جدید این 

ارتباط خیلی سازنده نباشد. 
شاخص حکمرانی خوب یکی  از مهترین 
شاخص های توسعه در جهان است که 
ایران متاسفانه در رتبه مناسبی قرار ندارد. 
باید بپذیریم  مشارکت و همدلي در ساخت 
نظام اقتصادي و اجتماعي نه تنها موفقیت آن 
نظام را تضمین  مي کند بلکه محور های نظام 
را بر پایه سلسله ای از واقعیت های جامعه  قرار 
مي دهد  و نه بر اساس دیدگاه های مدیران 
تصمیم گیرباید  مراجع  و  دولت  دولتی. 
تشکل های اقتصادی را در نقش تصمیم ساز 
و تنظیم گر روابط دولت و بخش خصوصی 
به رسمیت شناخته و از ظرفیت های آنها 

استفاده نمایند.

 نوسان: شما اخیرا به عنوان رییس 
اصفهان  صنایع  مدیران  انجمن 
و  از ساختار  کمی  انتخاب شدید. 
نقش این تشکل صنعتی و اولویتهای 

پیش روی آن بگویید.
انجمن مدیران صنایع از تشکل های قدیمی و 
تاثیرگذار است که در این دوره سعی خواهیم 
کرد با روشنگری و همفکری صنعتگران 
،گام های موثرتری در رساندن صدای بخش 

خصوصی واقعی به مسولان برداریم .
 بخش خصوصی که با تکیه بر توانمندی های 
خود و به دور از وابستگی ها دولتی و سیاسی 
رشد نموده است و می تواند بیانگر دیدگاهای 
اقتصادی مبتنی بر واقعیت های جامعه و بدور 
از سهم خواهی و توزیع رانت باشد. توجه 
بیشتر به فن آوری های نوین و ترویج نوآوری 
در بین اعضا از اهداف دیگر دوره جدید انجمن 
می باشد.با توجه به نیاز روز افزون کشور به 
صادرات پایدار و پتانسیل  بالای صنعتی 
که در استان موجود است، توجه بیشتر به 
توانمندی های صادراتی و تشکیل  ارتقا 
کنسرسیوم های صادراتی با همکاری سایر 
تشکل ها و نهاد های تصمیم ساز اولویت 

دیگر ما می باشد .

حال و روز صنعت و تولید به روایت رییس انجمن مدیران صنایع اصفهان؛

قربانی سیاستگذاری اشتباه
"مسعود جمالی" از وعده های رنگارنگی می گوید که باعث فرار سرمایه ها از اصفهان شده است!

سالهاست که اصفهان استان اول در فرار سرمایه است و فعالان اقتصادی آن راه خروج سرمایه های 
خود را در پیش گرفته اند. اما آیا راهی برای جلوگیری از خروج سرمایه از این استان وجود دارد؟ 
مسعودجمالی می گوید: اصفهان در مقایسه با سایر استانهای کشور اوضاع خوبی  ندارد و  شاخص »عمل 
نکردن مسئولان ملی و استانی به وعده ها« در این استان بیداد می کند. او که خود تولیدکننده و از تجار شناخته شده 
کشور است تاکید دارد: در اصفهان گوش ها پر از وعده های رنگارنگی است، که محقق نگردیده و باعث فرار سرمایه 
ها از این شهر شده است. انتخاب "مسعودجمالی" به عنوان رییس انجمن مدیران صنایع اصفهان بهانه گفت وگوی 

"نوسان" با او بود؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

 نوسان: مدیرکل راه و شهرسازی استان 
اصفهــان گفــت: در طــرح نهضت ملی 
مســکن از ۲8 مهرماه تاکنون بالغ بر ۴۰ 
هزار متقاضی در سامانه ثبت نام کرده اند. 

علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه ثبت نام 
متقاضیان در طرح نهضت ملی مســکن 
از تاریــخ ۲8 مهرماه به مــدت یک ماه 
ادامه دارد، اظهار کرد: در استان اصفهان 
تاکنــون بالغ بــر ۴۰ هــزار متقاضی در 

ســامانه saman.mrud.ir ثبت نام 
کردند. 

وی افزود: از این تعداد، بالــغ بر ۱8 هزار 
متقاضــی در شــهرهای جدید اســتان 
)فولادشهر، بهارستان و مجلسی( ثبت نام 
کرده و بقیه متقاضی بهره مندی از مزایای 
این طرح در شهرهای بالا و زیر ۱۰۰ هزار 
نفر جمعیت استان بوده اند که شهرهای 
کاشــان، شــهرضا، فلاورجان و شاهین 

شهر بیشــترین آمار ثبت نام را داشتند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان 
گفــت: در حال حاضــر ثبت نــام برای 
شــهرهایی که زمین برای آنهــا تامین 
شده انجام می پذیرد، بنابراین در استان 
اصفهان امکان ثبت نام در ۴۳ شهر فراهم 
شده است و این شهرها شامل فولادشهر، 
بهارســتان، مجلســی، شــاهین شهر، 
شهرضا، کاشان، اردســتان، اژیه، انارک، 

برزک، تودشــک، تیران، جندق، حسن 
آباد، خوانســار، خور، داران، دهق، زواره، 
سده لنجان، علویجه، فرخی، فریدونشهر، 
گلپایگان، مهاباد، میمــه، نصرآباد، نوش 
آباد، نیاســر، هرند، ورزنــه، وزوان، کمه، 
کوهپایه، آران وبیدگل، ایمانشــهر، باغ 
بهادران، بویین و میاندشت، طالخونچه، 
گلدشــت قهدریجــان،  فلاورجــان، 

 و نطنز است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان عنوان کرد:

ثبت نام ۴۰ هزار متقاضی اصفهانی در سامانه ملی مسکن
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شورای  رئیسی  نایب  نوسان:   
اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه 
آبیاری درختان اصفهان به سختی 
انجام می شود، گفت: خشکسالی 
مشکل  مهمترین  هوا  آلودگی  و 

اصفهان است.
هوای  آلودگی  درباره  قربانی  ابوالفضل 
هوای  آلودگی  داشت:  اظهار  اصفهان 
سال های  از  زودتر  روزها  این  اصفهان 
قبل به سراغ شهر آمده البته این موضوع 
دنبال  به  همه  و  بوده  اجتناب ناپذیر 
راهکارهای موثر برای کاهش این آلاینده 
زیست محیطی هستند. وی با بیان اینکه 
سمت  به  را  بشر  زندگی  هوا،  آلودگی 
می دهد،  سوق  بیشتر  آسیب پذیری 
نشان  جهانی  بهداشت  آمارهای  افزود: 
می دهد که سالانه نزدیک به 7 میلیون 
نفر به دلیل آلودگی هوا از بین می روند 
و در طول همه گیری ویروس کرونا نباید 
از موضوع آلودگی که منجر به کاهش 
ایمنی بدن انسان و  عامل مهم بسیاری از 
بیماری ها و سرطا ن ها بوده، عفلت کنیم.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان 
را  اصفهان  بزرگ  های  چالش  از  یکی 
هوا  آلودگی   ، محیطی  زیست  مسائل 
ذرات معلق ناشی از گرد و خاک اطراف 
آب  و  صوتی  آلودگی   ، اصفهان  شهر 
زمان  این  در  گفت:  و  دانست  خاک  و 
آلودگی هوا خودش را بیشتر نشان می 
دهد و بر اساس محل های رصد و پایش 
هم اکنون  شهر،  هوای  آلودگی  میزان 
دلیل  وی  نیست.  سالم  اصفهان  هوای 
بزرگ پدیده آلودگی هوا در اصفهان را، 
جغرافیای این منطقه عنوان کرد و افزود: 
تهران در پهنه دشت در کنار رشته کوه 
های البرز بوده و علی رغم جمعیت زیاد 
و افزایش خودرو میزان آلودگی هوایش 

به مراتب بهتر از اصفهان است.
قربانی تاکید کرد: کارخانه های صنعتی 
اطراف اصفهان و دو نیروگاه تولید برق و 
انرژی، تعداد حجم بالای خودروها، نبود 
الگوهای مناسب برای جابجایی در سطح 
شهر، مشاغل کوچک و کارگاه های ما 
سبب شده امسال نسبت به سال قبل 
این  شویم.  هوا  آلودگی  درگیر  زودتر 
لازم  اقدامات  که  طلبد  می  وضعیت 
برای کاهش آن زودتر شروع شود. وی 
مبنی  به شعار شورای ششم  اشاره  در 
برای زندگی، گفت:  اصفهان شهری  بر 
ایجاد  و  هوا  آلودگی  وضعیت  اصلاح 
برای شهروندان را  بهتر  شرایط زندگی 
شهر  شورای  مسئولیت های  جمله  از 
گرفته  صورت  مطالعات  در  و  می دانیم 
سهم منابع آلاینده تقریبا مشخص است. 
در مرحله اول بیشترین سهم مربوط به 
دو نیروگاه بوده که قبلا شدت آلودگی 
آن بیشتر بود البته اکنون کمتر شده ولی 

همچنان  نگران کننده است.
و  فولادمبارکه  آهن،  ذوب  همجنین، 
هوا  آلودگی  در  زیادی  سهم  پالایشگاه 
قرار  دوم  جایگاه  در  خودروها  و  دارند، 
گرفته اند، ما باید بدانیم همگی در یک 
کشتی نشسته ایم و حق نداریم انگشت 
اشاره به سمت دیگر ببریم باید ببینیم 
چقدر سهم داریم . قربانی اظهار داشت: 
سهم مدیریت شهری در غلبه با آلودگی 
که  بوده  مترو  دوم  خط  به  توجه  هوا 
امیدواریم تا دو سال آینده فازهای دیگر 
آن بازگشایی شود. قربانی توسعه استفاده 
از انرژی های تجدید پذیر در اصفهان، 
سرانه  حفظ  و  آبرسانی  شبکه  توسعه 
فضای سبز را مهم دانست و خاطرنشان 
کرد: نباید اجازه دهیم این سرانه آسیب 
بییند و کمتر شود چون زندگی در شهر 

سخت تر می شود. 

مدیرعامل سازمان قطار شهری در حاشیه بازدید شهردار اصفهان از خط دو مترو اظهار 
کرد: پیشرفت خط دو مترو را ۳۰ درصد است و بســیار امیدوارم طی این دوره ۴ ساله 
مدیریت شهری و با حمایت های لازم 7۰ درصد مابقی را به سرانجام برسانیم. محمدرضا 
بنکدار هاشمی تصریح کرد: در هیچ شرایط و هیچ زمانی در هیچ یک از شهرهای ایران 
به طور همزمان عملیات اجرایی ۱۶ ایستگاه انجام نشده است که این موضوع رکوردی 

برای شهر اصفهان است.

رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی اصفهان گفت: تئاتر شهر برای ساخت به همکاری 
بخش خصوصی نیاز دارد و اگر این بخش برای ساخت تئاتر شهر ورود پیدا کند، سریع تر 
می توان از آن بهره برداری کرد. مجتبی شاهمرادی در خصوص اقدامات شهرداری در زمینه 
تئاتر، خاطرنشان کرد: هدف از برگزاری جشنواره تئاتر استان اصفهان این بوده که تئاتر 
در این استان احیا شود. وی افزود: با تمام توان برای ساخت تئاتر شهر اقدام خواهیم کرد و 

زمین آن در منطقه دو در چهارباغ، پشت سینما سپاهان قرار دارد.

نیاز تئاتراصفهان به همكاری بخش خصوصیرکوردی مختص به اصفهان 

گزارش

گزارش

پیامدهای خشكسالی 
جدی است!

عضو شورای شهر عنوان کرد:

به گفته سخنگوی شرکت آب و فاضلاب 
اصفهان، متولی جمع آوری روان آب ها 
شهرداری است و شرکت آب و فاضلاب 
تنها وظیفه توزیع آب شرب و جمع آوری، 
مهرداد  دارد.  را  فاضلاب  دفع  و  تصفیه 
خورسندی گفت: شبکه فاضلاب شهری 
تنها برای جمع آوری فاضلاب تهیه شده و نه 
برای روان آب ها! در بارش های اخیر شبکه 
فاضلاب شهری اصفهان ظرفیت این حجم 
از ورود روان آب را نداشت و این امر سبب 
خانه های  و  منهول ها  از  فاضلاب  خروج 
طبقات منفی ۶۰ شد، همچنین ورود این 
حجم روان آب به شبکه فاضلاب، فرآیند 
و  می کند  اختلال  دچار  را  تصفیه خانه 
با توجه به اینکه حجم زیادی آب و گل و 
لای وارد منهول ها شده، احتمال ریزش و 

گرفتگی این شبکه وجود دارد.
وی تاکید کرد: اگر آب ناودان ها وارد چاه 
های جذبی شود این آب موجب تقویت 
شود،  می  زیرزمینی  آب  های  سفره 
و  محلات  در  باید  شهرداری  همچنین 
خیابان های مختلف شهر اقدام به ایجاد 
شبکه جمع آوری روان آب ها و حفر چاه 
های جذبی کند. وی درباره اینکه چرا در 
اصفهان شبکه هدایت روان آب ها وجود 
برای حفر چاه های  ندارد، تصریح کرد: 
جذبی سازمان نظام مهندسی ورود و باید 
برای دادن پایان کار سخت گیری کند. 
سخنگوی شرکت آب و فاضلاب اصفهان 
تاکید کرد: بهترین کاری که شهرداری و 
انجام  می توانند  مهندسی  نظام  سازمان 

به  ملزم  را  مالکان  که  است  این  دهند 
ایجاد چاه های جذبی کنند، ناودان هایی 
که برخی شهروندان متأسفانه به شبکه 
فاضلاب وصل می کنند یا در کوچه جاری 
روان  شبکه  باید  است،  اشتباه  می شود، 
تا  و چاه های جذبی حفاری شود  آب ها 

منابع آب زیرزمینی را تغذیه کنند.

طرح جامع
در حال تدوین است

در  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
این باره به نوسان، گفت: بارش های حدی 
در شرایط خشکسالی بعضا منجر به جاری 
فصلی  سیلاب های  و  آب  روان  شدن 
می شود، بنابراین ضرورت دارد شهرداری 
روان  هدایت  و  جمع آوری  جامع  طرح 
آب های سطحی و تقویت سیل بندها را 

کلانشهر اصفهان اجرا کند. 
به گفته منصور شیشه فروش، طرح جامع 
هدایت و جمع آوری روان آب های سطحی 
همکاری  با  و  اصفهان  شهرداری  توسط 
دانشگاه در دست مطالعه است، اما باید هر 
چه زودتر این شبکه با هدف جلوگیری از 
هدر رفت روان آب و بروز خسارت و جمع 
آوری و تغذیه منابع آب زیرزمینی شهر 
فرونشست  تشدید  به  توجه  با  اصفهان 
زمین تکمیل و اجرا شود، البته هماهنگی 
شهرداری و آبفا استان اصفهان برای هدایت 
روان آب ها به چاه های جذبی ضروری است 
و باید مسیر مادی ها و رودخانه برای جاری 

شدن روان آب ها بازگشایی شود.

دلیل بی برنامگی 
زیرساختی است

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان 
دهد:  می  توضیح  خصوص  این  در  نیز 
روان  هدایت  و  جمع آوری  طرح  قرارداد 
آب های سطحی با دانشگاه بسته شده و 
از سوی دیگر جهت همکاری بین بخشی 
با ارگان های مرتبط برای این امر آمادگی 
سیستم  بقایی،  مهدی  گفته  به  داریم . 
راهیاب شهر باید به گونه ای باشد که روان 
آب ها به سمت مادی ها جریان یابد و در آنها 
یا در چاه های جذبی تخلیه شود، درحالیکه 
اکنون برخی از چاه های جذبی شهر حدود 
هفت- هشت سال است هیچ آبی نداشته و 
اینها باید اصلاح شود؛ از سوی دیگر به دلیل 
اینکه بارندگی نداشتیم در امور عمرانی شهر 
کمتر به راهیاب ها توجه شده، اما این ها باید 
اصلاح و نقاط عمرانی حساس شناسایی و 
ساختار مهندسی انجام شود، البته دلیل بی 
برنامگی برای مدیریت روان آب های شهری 

زیرساختی است.

آبخوان اصفهان 
نیازمند آب است

به گفته مسعود برهانی-پژوهشگر منابع 
طبیعی و آبخیزداری مرکز تحقیقات منابع 
طبیعی و کشاورزی اصفهان نیز مدیریت 
روان آب های شهری باید در عمران شهری 
و طراحی خیابان ها دیده شود، البته طرح 
جمع آوری و هدایت روان آب های سطحی 
از حدود ۱۵ سال پیش در سازمان پارک ها 

و فضای سبز شهرداری اصفهان مطرح شد. 
وی گفت: اینکه روان آب در کنار مادی ها 
اما داخل مادی نمی رفت  جریان داشت، 
مشکل طراحی خیابان های جدید است که 
از قبل پیش بینی نشده و یک نقطه ضعف 
است که حتماً باید مدیریت شهری به این امر 
توجه داشته باشد. آب با ارزش از دسترس 
خارج می شود درحالیکه آبخوان اصفهان 
امروز نیازمند این آب است که با هدایت به 
مادی ها به تدریج با نفود در زمین موجب 
تقویت منابع آب های زیرزمینی می شود، 
اما متأسفانه به دلایل مختلف، بخشی از روان 
آب ها از طریق فاضلاب از محدوده شهر 
خارج و به قسمت شرق رودخانه اصفهان 
رفت که تأثیر آن بر آبخوان اصفهان نسبت 

به مرکز و غرب شهر کمتر است. 
به اعتقاد محمد کوشافر هم هر زمان که برای 
مدیریت آب های سرگردان ناشی از بارش در 
اصفهان برنامه ریزی کنیم، فرصت هست، 
اما تاخیر در این زمینه قابل قبول نیست و 
دستگاه های مختلف به خصوص شهرداری 
در این خصوص باید تلاش جدی کنند. 
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی با 
بیان اینکه بخش زیادی از بارش های شهر 
اصفهان بر روی سطوح سخت و غیرقابل 
نفوذ است و اگر شدت بارش ها بالا باشد، 
باعث اختلال در شهر، آبگرفتگی معابر و 
فشار به شبکه فاضلاب و یا ورود آب به منازل 
می شود، به نوسان گفت: در حقیقت قسمت 
قابل توجهی از آب بارش های اخیر، به غیر از 
بخشی که وارد سطوحی مثل فضای سبز و 
یا رودخانه می شود، تبخیر شد و در شرایط 
فعلی مولفه تبخیر بعد از بارش ها بالاست 
و با توجه به وضعیت موجود، باید سعی بر 
تقویت مولفه نفوذ آب شود و یا آب باران باید 
وارد مجاری جمع آوری آب شود. وی با اشاره 
به وجود شبکه مادی ها به صورت سنتی در 
اصفهان، براین عقیده است که اگرچه شبکه 
مادی ها در گذشته عمدتا برای تقسیم آب 
طراحی شده، اما این شبکه در شرایط فعلی 
های  آب  روان  آوری  در جمع  تواند  می 
محدوده آن بعد از بارش ها در اصفهان ها 
کمک کننده باشد و در مادیها هم نفوذ و هم 
جاری شدن آب دارای اهمیت است.  به گفته 
کوشافر، برای جمع آوری روان آب ها در 
دنیا مطالعات و علوم مختلفی وجود دارد که 
یکی از معروف ترین آنها، آبخیز داری شهری 
است؛ بارش های اخیر اصفهان و روان آب 
های سرگردان در شهر نشان داد که به این 
موضوع توجه نشده و یا توجهات مقطعی بوده 
است، اگرچه برخی مطالعات پراکنده وجود 
داشته، اما در حل این مشکل کارساز نبوده 
است، البته جمع آوری روان آب ها می تواند 
به صورت منطقه ای و یا محلی آغاز شود. این 
فعال زیست محیطی با اشاره به ارزش روان 
آب ها، تاکید کرد: در اصفهان، حجم آبهای 
سرگردان ناشی از بارش ها می تواند قابل 
توجه باشد و  می توان به راحتی این آب ها 
را هدایت و در مواردی مانند آبیاری فضای 
سبز، تعادل بخشی آبخوان و موارد دیگر  

برنامه ریزی و استفاده کنیم.

روان آبها می توانند ناجی خشکسالی و فرونشست اصفهان باشند؛

سرنوشت آب های سرگردان

citizen

 نوسان: رئیس کمیسیون آب و مناطق کم برخوردار شورای 
اسلامی شهر اصفهان گفت: تالاب گاو خونی یک میراث طبیعی 
و  اخیر خشک شده  اتفاقات سال های  با  اما  است،  ارزشمند 
از  زیادی  تا محدوده  آن  انتشار  و  ریزگردها  برخاستن  سبب 
مناطق اطراف می شود که این ریزگردها حتی تا شمال کشور 
هم رفته و آسیب زا بوده است. مجید نادرالاصلی در یک برنامه 
زنده رادیویی اظهار کرد: در مدتی که اصفهان معضل کمبود 
آب و خشکی زاینده رود داشت اقدامات زیادی انجام شد، اما 
نتوانست جریان رودخانه را دوباره دائمی کند. مدیران ارشد 
نهاد  مردم  سازمان های  و  دانشگاهی  اندیشمندان  استان، 
اصفهان  برای  نگرانی هایشان  دل  سبب  به  نیز  شهروندان  و 

اقداماتی را انجام داده اند.
رئیس کمیسیون آب و مناطق کم برخوردار شورای اسلامی شهر اصفهان 
با بیان اینکه مجموعه اداری استان و دانشگاهیان که به موضوع آب اشراف 
دارند، در حال انجام وظایف خود هستند، ادامه داد: کمیسیون آب و مناطق 
کم برخوردار نیز با دعوت از آن ها به طور مستمر هر هفته یک جلسه رسمی 
برگزار می کند و در طول هفته نیز ارتباط زیادی با کسانی که در حوزه آب 

کار کردند، داریم. 
نادرالاصلی تصریح کرد: از همه کسانی که می دانند و می توانند در این راه به 
رفع مسائل و مشکلات موجود اصفهان کمک کنند درخواست می کنم که 
راهکارهای خود را ارائه دهند، زیرا میلیاردها متر مکعب آب از حوضه های 
آبریز زاینده رود و فلات مرکزی خارج می شود که باید مدیریت آن بهتر 
باشد. وی با تاکید بر اینکه باید بتوانیم با یک تفاهم منطقه ای، اتفاق ملی و 
گفتمان واحد در شهر و استان، بخشی از آب مورد نیاز شهروندان که حتی 
برای شرب هم مشکل دارند را فراهم کنیم، اضافه کرد: در تابستان برخی از 
مناطق و محلات اصفهان با تانکر آبرسانی می شد؛ شهری که در مرکز ایران 
قرار دارد و به پرآب ترین شهر شناخته می شد اکنون دچار بحران شده و 
این یک معضل است. رئیس کمیسیون آب و مناطق کم برخوردار شورای 
اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه محیط زیست، صنعت و کشاورزی 
اصفهان نیز به دلیل نبود آب دچار مشکل شده است، خاطرنشان کرد: 
مسئله محیط زیست اصفهان از اهمیت بسیاری برخوردار است، زیرا اکنون 
این کلانشهر دچار انواع آلاینده ها شده و بخشی از آن به این دلیل است که 
زاینده رود به تالاب گاوخونی نمی ریزد. وی تصریح کرد: تالاب گاو خونی 
یک میراث طبیعی ارزشمند است، اما با اتفاقات سال های اخیر خشک 
شده و سبب برخاستن ریزگردها و انتشار آن تا محدوده زیادی از مناطق 
اطراف می شود که این ریزگردها حتی تا شمال کشور هم رفته و آسیب زا 

بوده است.

درهای شورای شهر به روی همه باز است
وی با بیان اینکه اصفهان استان و شهری تنها برای مردم اصفهان نیست 
بلکه پایگاه و خاستگاه بسیاری از اقوام بوده و ۳۰ درصد مهاجرت ها از 
سمت جنوب و غرب کشور به سمت این استان است، افزود: مهاجران 
سایر استان ها در اصفهان مشغول به کار هستند و اصفهان علاوه بر تأمین 
رفاهیات زندگی آن ها، به عنوان یک میزبان باعث رشد مهارت این افراد 
شده است. نادرالاصلی با تاکید بر اینکه در یک تفاهم و تعامل منطقه ای 
می توان مشکلات میان اصفهان و استان های همجوار را رفع کرد، ادامه داد: 
شورای شهر یک نهاد اجرایی نیست، بلکه به عنوان مطالبه گر از مدیران 
استانی می خواهد که اگر معتقدند زاینده رود باید زنده بماند، لازم است 
برای زنده شدن آن تلاش کنند. وی با درخواست از شهروندان که با نگاه 
جدید در مصرف آب صرفه جویی کنند، افزود: درهای شورای شهر به روی 
همه باز است تا شهروندان بیایند طرح های خود را مطرح کرده و در سایه 
ایده های مردمی با اجماع ملی و استانی، دوباره شاهد جریان دائمی آن 

باشیم.

فرصت خواهرخواندگی برای ایجاد اشتغال
وی با بیان اینکه برخی با سکونت در حاشیه شهر برای دریافت خدمات 
دچار مشکل هستند، افزود: مدیریت شهری خود را ملزم به خدمت رسانی 
به این افراد می داند و خدمات معمول، جاری و حمل ونقلی برای آن ها 
را فراهم کرده است. رئیس کمیسیون آب و مناطق کم برخوردار شورای 
در  شناسی  آسیب  دنبال  به  شورا  اینکه  بیان  با  اصفهان  شهر  اسلامی 
مناطق محروم است، تصریح کرد: جوانان زیادی در مناطق کم برخوردار 
شهر اصفهان زندگی کرده و تشنه کار کردن هستند لذا اشتغال زایی یکی 
از راه های برون رفت از مشکلات مناطق کم برخوردار است تا به جای 
آنکه شیوه مرسوم خیریه ها را پیش بگیریم، دنبال مهارت آموزی به جوانان 
باشیم. وی افزود: کمک کردن خوب اما در حد رفع گرسنگی مقطعی است. 
اصفهان شهر جهانی صنایع دستی است، اما نتوانستیم به طور انبوه صنایع 
دستی را در بسته بندی مناسب به دنیا عرضه کنیم و باید از فرصتی مانند 
خواهرخواندگی که به خرید این محصول در سایر کشورها کمک می کند، 
استفاده کنیم. نادرالاصلی با بیان اینکه شهرداری بستر را با امکانات و ایجاد 
مکان فراهم می کند، اضافه کرد: در منطقه ۱۴، با جوانی آشنا شدم که 
چند مغازه داشت و کیف تولید و به عمان صادر می کرد که این یک نمونه 
موفق در ایجاد اشتغال در مناطق کم برخوردار است و با توسعه آن می توان 
با بسیاری از آسیب ها مقابله کرد. نادرالاصلی تاکید کرد: وضعیت فعلی 
مناطق کم برخوردار حق شهروندان اصفهانی نیست و به عنوان نماینده 
آن ها در شورای شهر وظیفه داریم تلاش گسترده ای در حوزه شهرسازی، 

رفاهی، فرهنگی و اجتماعی انجام دهیم که مقدمه آن اشتغالزایی است

در حوزه آب
همه کمک کنند

بـارش ۲6 میلیمتـری روز جمعـه گذشـته، اگرچـه ثبت رکـورد خوبـی در دومین ماه از سـال 
آبـی جاری بـود، اما ایـن حجم از بـارش و آبگرفتگی معابر و خیابان های سـطح شـهر نشـان 
داد کـه اصفهـان بـه عنـوان یکـی از شـهرهای دچـار تنش آبی کـه باید بـرای هر قطـره آب 
خـود برنامـه ریزی کنـد، در مدیریـت روان آب ها ناتـوان اسـت و درحالیکه این حجـم از آب 
بایـد به شـبکه چاه های جذبی هدایت می شـد، وارد شـبکه فاضلاب شـد. کارشناسـان حوزه 
آب بـر ایـن عقیـده انـد کـه هدایـت و جمـع آوری روان آب ها به خصوص در شـهر خشـکی 
همچـون اصفهان که پدیده فرونشسـت زمین در حال پیشـروی در آن اسـت، مـی تواند منجر 
بـه تقویـت منابـع آب زیرزمینـی و تعویق ایـن پدیده شـود. اما متولـی جمـع آوری ایـن روان آب ها کدام 

دسـتگاه اسـت؟ و برای بازچرخانی آن چه تمهیداتی اندیشـیده شـده اسـت؟

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوسان: عضو شورای شهر اصفهان گفت: 
به غیر از قطع جریان دائمی آب زاینده رود و 
پیامدهای متعدد خشک شدن آن، کیفیت 
هوای اصفهان در میان کلانشهرهای ایران هر 

سال بدتر از سال قبل شده است.
فرزانه کلاهدوزان اظهار داشت:  شهر اصفهان 
در نیمه اول امســال ۱۲8 روز هوای سالم، 
۵8 روز هوای ناسالم داشت و حتی یک روز 
هوای پاک نداشــت. وی ادامه داد: در حالی 

که پارسال و در همین مدت ۱۵۰ روز هوای 
سالم، ۳۴ روز هوای ناسالم و ۴ روز هوای پاک 
داشــت و این آمار و ارقام نشان می دهد که 
اصفهانی ها در هوای آلوده نفس می کشند و 
از داشتن حتی هوای پاک به عنوان یک حق 
طبیعی محرومند. این عضو شورای شهر با 
اشاره به آلودگی هوای اصفهان گفت: به غیر از 
قطع جریان دائمی آب زاینده رود و پیامدهای 
متعدد خشک شــدن آن، آلودگی هوا نیز 

مدت هاســت در صدر فهرســت معضلات 
زیست محیطی اصفهان قرار گرفته است.

عضور شورای شــهر اصفهان تصریح کرد: 
اگرچه مشعل های مازوت سوز نیروگاه های 
برق اصفهان چند ســالی اســت به دستور 
مقامات قضایی به دلیل شــدت انتشار مواد 
آلاینده پلمپ شــده، اما با افزایش مصرف 
گاز در فصل سرما و همچنین افُت فشارگاز، 
احتمال این که نیروگاه ها به سمت مصرف 

مازوت بروند دور از ذهن نیست و به هر طریق 
ممکن نباید اجازه داد نیروگاه ها ســوخت 
مازوت که آلودگی بسیار بالایی دارد مصرف 
کنند؛ علاوه بر نیروگاه ها، تمایل به مصرف 
مازوت در برخی واحدهای کوچکتر صنعتی 
هم در این مواقع وجــود دارد و این مصرف 
های کوچک در مجموع می تواند مشکل ساز 
شوند؛ بنابراین از هم اکنون باید راهکارهای 

موثر تدبیر شود.

عضو شورای شهر اصفهان مطرح کرد:

امسال حتی یک روز هم هوای پاک نداشتیم

طرح جامع هدایت و جمع آوری روان آب های سطحی توسط شهرداری اصفهان در دست مطالعه است
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تحلیل

 نگاه     

محمود بهمني، رییس سابق بانک مرکزي اظهار داشت: وقتي به بانک مرکزي استقلال 
نمي دهند معناي آن، این است که مي خواهند بانک مرکزي تابع دولت باشد و در مقابل 
دستورات دولت، بانک مرکزي چشم بگوید. وي گفت: ما بالاترین ذخیره را داشتیم. 
اینکه پس از رفتن ما عده اي مدعي شدند خزانه خالي را تحویل دادند درست نبود. در 
همان دوره چند صد تن طلا وارد خزانه کرده بودیم و در زمان تحویل خزانه به دولت بعد 

تمام این چند صد تن طلا در خزانه موجود بود. 

ادعای  بهمنی 
حجت الله عبدالملکي، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعي گفت: طبق آمارهاي رسمي حدود 
۲.۴ میلیون نفر بیکار در کشور داریم، ۲.۲ میلیون نفر اشتغال ناقص یا ناپایدار دارند، حدود 
۲ میلیون نفر ناامید از یافتن کار داریم که جزو جمعیت فعال نیستند، ۹.7 میلیون نفر هم با 
اشتغال کم درآمد روبه رو هستند و همچنین ۴.۵ میلیون نفر هم اشتغال غیر رسمي دارند 
یعني بیمه ندارند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعي گفت: هدف ما این است که حداقل یک 

میلیون و 8۵۰ هزار شغل جدید شکل بگیرد.

آمارهای  تكان دهنده  

وعده های 
نشدنی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: با مدیران و برخي پژوهشگران موسسه عالي پژوهش تامین 
اجتماعي اظهار کرد:: نتایج پژوهش های موسسه عالي پژوهش نشان 
مي دهد که در دوره سه ساله 96 تا 99، جمعیت زیر خط فقر بیش از دو 
برابر شده است؟!  فرشاد مومني استاد دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبایي با تاکید بر اینکه اکنون در حوزه فقر نیازمند گفت وگوهاي 
ملي هستیم، ادامه داد: متاسفانه در برخي سطوح حتي نگاه به مسائل 
اجتماعي و اقتصادي نگاهي امنیتي پیدا کرده و این موجب مي شــود 
واکنش ها خاموش بمانند و زماني که اوضاع شکننده شد دیگر آن موقع، 
اعتراضات و واکنش ها قابل پیش بیني و قابل جمع کردن نخواهد بود. آنچه 
می خوانید اما برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد 

ایران را به خود معطوف کرد؛

مرشد مصرف گرایي؟
به نظر مي رسد خبر خوب این روزهای دولت، همان اعطاي کارت رفاهي است که 
رییس جمهور از ماه ها قبل وعده آن را داده بود. سید ابراهیم رییسي وعده داده به 
۵ دهک اول جامعه کارت رفاهي پرداخت مي شود، بر این اساس به ازاي هر یک از 
اعضاي خانوار در سه دهک اول ۲۰۰ هزار تومان و دو دهک بعدي ۱۵۰ هزار تومان 
اعتبار ماهانه قرض الحسنه با کارمزد دو درصد تخصیص یابد یعني خانوار پنج نفره اي 
که در سه دهک اول باشد یک کارت اعتباري دریافت مي کند که هر ماه یک میلیون 
تومان شارژ مي شود و اگر همین خانواده پنج نفره در دهک چهار و پنج باشد، کارت 
اعتباري اي که مي گیرد ماهانه 7۵۰ تومان اعتبار دارد. مرتضي عزتي، عضو هیات 
علمي دانشگاه تربیت مدرس در این باره معتقد است؛ در شرایط تورمي دادن هرگونه 
وام به مردم و دسترسي آنها به تسهیلات هر چند ممکن است مثبت باشد اما این 
رقمي که براي این کارت هاي اعتباري به ازاي هر نفر اعلام شده رقم چندان بالایي 
نیست که بتواند روي زندگي آنها تاثیر زیادي داشته باشد. این اقتصاددان تصریح 
کرد: هرگونه اعطاي کارت اعتباري مي تواند به گونه اي منجر به خلق پول و افزایش 

پایه پولي شود و افزایش پایه پولي هم مي تواند بر رشد تورم تاثیرگذار باشد .

چه بر سرمان می آید؟
 محسن جلال پور در یادداشتی نوشت: به عنوان یک فعال اقتصادی نسبت به آینده 
اقتصاد ابهامات زیادی دارم. متاسفانه جامعه ایران در ۱۰ سال اخیر، به طور مرتب با 
کاهش درآمد سرانه مواجه بوده است و مدام دارد کوچک تر می شود. اقتصاد هم در 
حال استهلاک مداوم است، سرمایه گذاری از استهلاک کمتر شده و جامعه نیز هر 
روز فقر بیشتر را تجربه می کند. این فعال اقتصادی اضافه کرد: دولت آقای روحانی 
در سال های آخر تا حدودی ابتکار سیاستگذاری را از دست داد اما ترسم این است 
که دولت آقای رئیسی در همین ماه های اول در این تله گرفتار شود. به هر حال این 
یک واقعیت است که دولت جدید برای خروج از بحران اقتصاد به احیای برجام نیاز 
دارد. احیای موقت اقتصادایران نیازمند دست کم ۵۰ میلیارد دلار منابع ارزی است. 
ضمن اینکه اگر توافقی حاصل نشود، این احتمال وجود دارد که بازارها دوباره گرفتار 
تلاطم شوند و شاهد افزایش مجدد نرخ ارز، طلا و همین طور کالاهای قابل تجارت 
باشیم.  این مساله دولت جدید را در گام های اول دچار بحران خواهد کرد،  دولتی 
که در شرایط عادی با ابرچالش کسری بودجه، ریسک های مختلف، رشد بی سابقه 
نقدینگی و شرایط نگران کننده سرمایه اجتماعی مواجه است، در آینده که اندک 

اندوخته خود را خرج کند، چه خواهد کرد؟

ساده انگاری مشکلات اقتصادی
پویا جبل عاملی، اقتصاددان در یادداشتی نوشت: چرا تولید رونق ندارد؟ چون بانک ها 
وام نمی دهند. چرا مردم مسکن مناسب ندارند؟ چون بانک ها تسهیلات نمی دهند. 
چرا جوانان ازدواج نمی کنند؟ چون بانک ها سخت می گیرند و به جوانان کمک 
نمی کنند. چرا تورم وجود دارد؟ چون بانک ها به ویژه بانک های خصوصی موجب 
رشد پول هستند. چرا کارگران فلان کارخانه سه ماه است حقوق نگرفته اند؟ تقصیر 
بانک است. چرا وضع اقتصاد چنین است؟ تقصیر بانک هاست. وی اضافه کرد: تقلیل 
همه مشکلات اقتصاد به سیستم بانکی در حالی صورت می گیرد که وضعیت بانک ها 
خود معلول شرایط و اتخاذ استراتژی هایی است که برای چند دهه تداوم داشته و 
متکی به نوع نگاه و بینش غیرعلمی به بانک است که امید می رود در دوران حاضر 
تغییر کند. این اقتصاددان تاکید کرد: برطرف کردن این بینش، موجب بازگشت 
سیستم بانکی به جایگاه اصلی خود و کارآ کردن بازار وجوه وام دادنی است. برطرف 
کردن این بینش یعنی بپذیریم با تعریف خطوط اعتباری، با وام های ارزان قیمت، 
با تعیین تکلیف برای سپرده های مردم، هیچ کشوری پیشرفت نکرده است و ما 
نیز از آن مستثنی نیستیم. آری، صنعت بانکداری خود نیازمند توجهی فارغ از 

چارچوب های ذهنی گذشته است.

دو بیراهه در یک سیاست
نوید قدوسی در یادداشتی نوشت: به رغم مقبولیت و موفقیت بالای نظام  اقتصاد آزاد، 
قیمت گذاری دستوری از سال های گذشته تاکنون، همواره از ویژگی   های بارز اقتصاد 
ایران بوده است. چشم بستن بر واقعیت بازار، تلاش برای کنترل بهای تمام شده 
کالاها و خدمات و توهم کنترل تورم به روش لنگر ارزی، موجب شده است تا در 
اقتصاد متورم ایران، طی دهه های گذشته نظام ارز چندنرخی شکل بگیرد که به نوبه 
خود به کاهش راندمان تولید، تضعیف سمت عرضه، هدررفت منابع باارزش و رانت 
و فساد گسترده برای دستیابی به آن منجر شده است.  وی ادامه داد: آخرین پرده 
از این اشتباه تکراری، به فروردین۹7 برمی   گردد که معاون اول دولت وقت، به دنبال 
تلاطمات ارزی ماه های قبل از آن، نرخ مصوب ۴۲۰۰تومانی را برای هر دلار آمریکا 
اعلام کرد. سیاستی که باعث شکل   گیری رابطه مخدوش و غیرشفاف بین دولت و 
شرکت های تولیدی شده و تخصیص نهاده یا حامل های انرژی  بر مبنای نرخ های 
ترجیحی همواره دستاویزی برای رفتار تعزیراتی در خصوص محصولات شرکت های 
مرتبط و غیرمرتبط شده و علاوه بر ایجاد انواع ابهامات، تضعیف بنیه و توان رقابت 

بخش تولیدی کشور را به دنبال داشته است. 

واکنش های خاموش

در واقع تقویت و چابک سازی همه جانبه 
نقاط ضعف و توسعه نرمال و متوازن نقاط 
در  با  اکوسیستمی  برنامه  یک  با  قوت 
نظر گرفتن فرصتها و تهدیدها در وضع 
و  راهگشا  بسیار  میتواند  آینده  موجودو 
البته کاربردی _اجرایی باشد. اجتناب از 
رشد کاریکاتوری مجموعه از وظایف اصلی 
و مهم این اکو سیستم است. در واقع رشد 
کردن زمانی معنا پیدا می کند که در همه 
حوزه ها صورت بگیرد شاید مجوعه هایی 
را دیده اید که فقط در یک حوزه رشد می 
کنند برای مثال فقط کسب علم و یا ثروت 
می کنند ولی این موارد به تنهایی کاربرد 
ندارند مطمئناً اگر در بعضی از حوزه ها رشد 
خوبی داشته باشید و در بعضی دیگر نه . 
در این صورت است که کاریکاتوری رشد 

کرده اید. 
شناسایی بازیگران یک اکو سیستم بطور 
دقیق و همزمان اولویت بندی آنها و نحوه 
ارزشهای  راستای  در  هم  با  آنها  تعامل 
بنیادین و تدوین پیوست های مربوط به هر 
کدام دارای اهمیت و موجبِ  توسعه پایدار 

می گردد: 
بذر  بر  مبتنی  پردازی  ایده  *پیوست 
درجه   رادار۶۰  و  خلاقیت    ، پیشنهاد 

نوآوری
* پیوست رسانه ای معتمد، کارآمد و بروز 

در کلاس جهانی
* پیوست فناوری و مدلهای جدید 

* پیوست بین الملل 
* پیوست آینده پژوهی و تاب آوری 

اجتماعی  و  فرهنگی  *پیوست 
))کارآفرینی اجتماعی و اخلاق محوری(

* پیوست داده ورزی و مدیریت دارایی 
های نامشهود 

* پیوست مرجعیت علمی ، پژوهشی
* پیوست اقتصادی ، فرصتهای سرمایه 

گذاری و ابجاد جریانهای درآمدی پایدار 
* پیوست نخبگان و هیات های اندیشه 

ورز)زیرگروه پیوست ایده و نوآوری باز(

پیوست بین الملل
ابزار بهبود برند 

دولت ها  فرسایش حاکمیت  به  توجه  با 
شاهد  مرزها،  کم رنگ شدن  کنار  در 
تغییر ظرف فعالیت و کارکرد دولت ها در 
فضای تعامل و رقابت با بازیگران فراملیّ و 

فروملیّ هستیم؛ سوم، ماهیت میان کنش 
بین بازیگران، به گونه ای تغییر یافته که 
فضای رقابت – همکاری بر روابط میان 
آن ها در "نظام بین الملل معتدل"حاکم 
شده، و اهمیت یافتن شبکه های مجازی 
در فضای "شفافیت فزاینده"، اولویت را 
به فرایندها در مقایسه با ساختارها داده 
است. مضافا  ً این که فرایندهای افقی و "از 
پایین به بالا" نیز بر نظام تصمیم گیری 
جهانی تأثیرگذارند.امروزه هیچ کشوری 
در جدایی کامل از کشورهای دیگر زندگی 
و  تکنولوژی  اقتصادی،  منابع  نمی کند. 
بستگی  افراد یک کشور،  زندگی  سطح 
دارد  دیگر  کشورهای  اقتصاد  به  نسبی 
که به وسیله جریان پیچیده ای از کالاها، 
هم  به  تکنولوژی،  و  سرمایه  خدمات، 
مربوط می شوند. کشورها از طریق مبادلات 
بین المللی، سطح تولید خود را بالا برده و 
سود بیشتری کسب می کنند.اقتصاد بدون 
مهمترین  از  یکی  دانش  تجارت  و  وزن 
ابزارهای دیپلماسی و ثروت آفرینی است . 

پیوست رسانه ای معتمد 
وکارآمد در کلاس جهانی

مختلف  هاي  صحنه  در  بودن  پیشگام 
اقتصادي و اجتماعی که مبتنی برتخصص، 
از  باشد،موجی  روز می  دانش  و  مهارت 
اعتماد آفرینی را در همه سطوح جامعه 
ایجاد کرده و شما رابه عنوان یک رهبر 
خواهدکرد. معرفی  خود  درصنعت 
 ، آفرینی  ثروت  بر  علاوه  شهرت،  این 
و  دانایی  جریان  ،ایجاد  اعتمادآفرینی 
کارآفرینی در حوزه هاي کوچک وبزرگ به 
جذب نخبگان نیز کمک کرده ودر نتیجه 
به ارزش آفرینی منجرخواهد شد. بابرنامه 
ریزي وپیوست هاي رسانه اي هوشمند 
شما می توانیدبه عنوان شخصی حقیقی 
یا حقوقی به اوج شهرت برسید. خلق برند، 
معماری برند، توسعه برند، هدایت شبه 
برندهاو.... همگی از بخش هایی هستند 
که بدون وجود پیوست رسانه ای امکان 

توسعه و معرفی نخواهند یافت.

پیوست ایده پردازی
خلاقیت و رادار 36۰ درجه نوآوری

اقتصاد  پایان  بی  منبع  آدمی  خلاقیت 
است. نوآوری یک انتخاب نیست، ضرورت 

نوآوری  و  رشد  وکار،  قلب کسب  است. 
است.نوآوری،موتور خستگی ناپذیر برای 
توسعه اقتصادی است. خلاقیت و نوآوری 
یک فرایند است که با بذرهای پیشنهاد 
شروع شده با ایده پردازی متمرکز روی 
تولبد علم  به  یافته،  ادامه  پیشنهاد  بذر 
رسیده و آماده ثروت آفرینی می شود. 
مفهوم کسب وکار از این مرحله ببعد آغاز 
تولید  الویت ها در  استخراج  می گردد. 
باید حاصل ترکیب  بذرهای پیشنهادی 

رویکردهای زیر باشد:
*  مزیت محوری 

*  نیازمحوری
*  مرزشکن بودن 

*  آینده نگری
*  ارزش آفرینی

*  و ثروت آفرینی
برای تولد یک لحظه، لحظه ی پیش باید 
بمیرد. نو شدن ، نیاز به پوست اندازی دارد 
و پوست اندازی نیاز به خلاقیت و نوآوری.
خلاقیت پیدایی و تولید یک اندیشه و فکر 
جدید است و نوآوری عملی ساختن آن 
اندیشه و فکرجدید است. سازمانها بادید 
محدود در نوآوری قطعاً فرصتها را از دست 
می دهند. رادار نو آوریتان را روشن کنید 
و چالشها را به فرصت تبدیل کنید. رصد 
مستمر کلان روندهای جهانی یک الویت 

است.

 پیوست فرهنگی و اجتماعی 
جز لاینفک توسعه پایدار

پروژه  در  اجتماعی  و  فرهنگی  پیوست 
های مختلف مقوله ای است که در سالیان 
اخیر در کشور ما توجه زیادی به آن شده 
و مجموعه های مختلف اجرایی و خدماتی 
به آن روی آورده اند. در ادبیات جهانی این 
مورد با عنوان تاثیرات اجتماعی یا تاثیرات 
فرهنگی و اجتماعی پروژه ها مورد بحث 
قرار میگیرد به این معنی که در اثر اجرای 
یک پروژه یا یک طرح بزرگ چه پیامدهای 
فرهنگی و اجتماعی در محیط پیرامونی و 
اقشار اجتماعی و ادراک های فرهنگی به 
وجود می آید. لذا اجرای طرح های بزرگ 
و تاثیر گذار علاوه بر پیامدهای مستقیم 
اثرات  و  پیامدها  به  منجر  آن  اجرایی 
فرهنگی و اجتماعی در ابعاد و لایه های 
مختلف میشود و لذا در نظر گرفت این 

پیامدها و اثرات نیز از اهمیت به سزایی 
برخوردار است.

پیوست آینده پژوهی 
و تاب آوری اقتصادی

آینده  رویدادهای  ترسیم  آینده  پژوهی 
به  که  توصیفی  است  پژوهشی  و  است 
توصیف نادیده  ها و ناشنیده  ها در آینده 
می  پردازد. در آستانه هزاره سوم میلادی، 
فرآیند تغییر و تحول مستمر و پر شتاب 
از عمده ترین جریان های حاکم بر حیات 
بشری و از مهم ترین مشخصات بارز آن 
به شمار می رود و فرآیند در آستانه  این 
هزاره ، فرآیند تغییر و تحول مستمر و پر 
شتاب از عمده ترین جریان های حاکم 
بر حیات بشری و از مهم ترین مشخصات 
بارز آن به شمار می رود و فرآیند پیش 
بینی بهترین آینده های محتمل بر اساس 
کلان روندهای جهانی که اساس و بستر 
ساز تغییر و تحول و دگرگونی است، در 
این خصوص نقش بسیار بنیادین و تعیین 
کننده ای ایفا می کند. افراد، سازمان ها و 
جوامعی که نتوانند خود را با این تحولات 
پر شتاب همگام کنند دچار حالت ایستایی 
و توقف و سکون شده، بی شک در آینده 
حضورفعالی نخواهند داشت و سرانجام 
دچار اضمحلال می شوند. در این میان 
افرادی هستند که در این دریای پر تلاطم 
انقلاب های پی در پی، بر روی موج ها 
سوار بوده و در زمانی که همگان بر هرج و 
مرج، نابسامانی، تناقض و عدم تعادل اذعان 
دارند، آن ها به دنبال فرصتی هستند تا 
بتوانند با ارایه محصول و یا خدمت جدیدی 
به جامعه تعادل را برقرار کرده و اوضاع را 
سامان بخشند وارزشی از خود بر جای 
گذارند. همین افراد هستند که سبب می 
پیشی  دیگر  سازمان  از  سازمانی  شوند 
بگیرد کشوری ازکشورهای دیگر پیشرفت 
های بارزتری داشته باشد. تلاش صاحب 
نظران و متخصصان همواره بر این بوده 
است که برای سازمان ها شرایط و بستری 
زمینه حاکمیت فن  فراهم کنند که  را 
آوری، خلاقیت و نوآوری در آن ها مناسب 
تر و مستعدتر شود و بتوانند هر چه بیش تر 
و بهتر از رویدادها و دگرگونی ها بهره مند 

شوند و حتی آن ها را به وجود آورند.

پیوست داده ورزی و 
مدیریت دارایی های نامشهود

دیگرنفت  دنیا  منبع  ارزشمندترین 
شکل  ها  داده   " هاست!  داده  نیست، 
امروز  جهان  های  دارایی  از  جدیدی 
هستند درواقع مهمترین دلیل برای اندازه 
گیری داراییهــای نامشهود این است که 
اگر سازمانی بتواند سرمایه های انسانی 
مانند مهارت و دانش کارکنان خود را با 
سیستم  مانند  اطلاعاتی  های  سرمایه 
اطلاعاتی مدیریت منابع انسانی و سرمایه 
های سازمانی مانند کار تیمی و فرهنگ 
سازمانی همسو کند، موفق به خلق یک 
به  که  شد  خواهد  قوی  رقابتی  مزیت 
راحتــــی توسط رقبا قابل کپی برداری 
حق   ، الامتیاز  حق   ، سرقفلی  نیست" 
الاختراع ، حق التالیف ، علائم ونامهای 
سری  فرآیندهای  و  فرمولها   ، تجاری 
ساخت و انواع پروانه های ساخت ان نمونه 

هایی از دارائیهای نا مشهود می باشند. 
اما آنچه دارائیهای نا مشهود را در مدبریت 
سیستم  نماید  می  متمایز  استراتژیک 
اطلاعاتی مدیریت منابع انسانی ، استراتژی 
سازمانی و همسویی دارائیهای نامشهود 
می باشند .اگر داده ها را به اندازه کافی 
اعتراف  چیزی  هر  به  کنید،  شکنجه 

خواهند کرد. 

چرا ایجاد یک اکو سیستم بهره وري و توسعه پایدار جزء لاینفک مجموعه شماست؛

اکوسیستم بهره وری و توسعه پایدار

یکي از ویژگي هاي مدیران و مسوولان 
اجرایــي جدیــد شــجاعت در دادن 
وعده هاي عمدتا نشــدني اســت. این 
رویه البته از دوره مبــارزات انتخاباتي 
شروع شد و امروز با اضافه شدن هیات 
وزیران سطح این وعده ها به تعداد وزرا 
افزوده شده است. در این میان سفرهاي 
استاني هم به حجم این وعده ها بیش 
از حد معمول افزوده اســت. در حالي 
که تشــدید تحریم ها، قریب به پنجاه 
درصد از درآمدهاي مستقیم و بخشي 
از درآمدهــاي غیرمســتقیم حاصل 
فروش نفت را از بودجــه دولت حذف 
کرده است؛ به علاوه، در طول سه سال 
گذشته نیز بخش قابل توجهي از ذخایر 
موجود صرف شده تا اثرات تحریم ها را به 
حداقل ممکن کاهش دهد و تقریبا منابع 
چنداني وجود ندارد، دادن وعده هایي 
که بار مالي دارند بسیار حیرت آور است. 
اکنون حتي افراد عــادي هم مي دانند 
که بودجه ســال جاري با بیش از ۴۰۰ 
هزارمیلیارد تومان کسري مواجه است 
و دولت براي تامین این کســري دچار 

سردرگمي جدي است. 
در چنین شــرایطي دادن وعده هایي 
که نیاز به منابع درآمــدي جدید دارد، 
بســیار تامل برانگیز اســت. مسوولان 
جدید با تصور و در واقع با توهم افزایش 
رضایت مردم و محبوبیت احتمالي خود، 
سفرهاي اســتاني به غلط رسم شده را 

تشدید کرده اند. 
ســفرهایي که جــز ایجــاد انتظارات 
غیرقابل انجام و دادن وعده هاي بي مبنا، 
حاصلي جــز کاهش بیــش از پیش 

سرمایه اجتماعي نخواهد داشت. 
بعید اســت که افراد مسوول به خطر از 
بین رفتن اعتماد مردم یا همان سرمایه 
اجتماعي واقف نباشند. بنابراین انجام 
سفرهاي استاني با دستان خالي و دادن 
وعده هاي نشدني با هیچ منطقي سازگار 
نیست. ایجاد بیش از یک و نیم میلیون 
شغل طي ۱7 ماه آینده، ایجاد بیش از 
یک میلیون مسکن و اخیرا سخنان وزیر 
صمت که »ارتباط دلار با کالاي داخلي 
را قطع مي کنیــم« از جمله وعده هاي 
عمدتا نشدني اي هستند که به  شدت 

مورد توجه رسانه ها قرار گرفته است. 
اگر چه وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
در این جلسه که با اعضاي کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس و معاونان خود 
وعده هاي عمدتا نشــدني دیگري هم 
داده است، اما قطع ارتباط دلار با کالاي 
داخلي تا پایان سال جاري بیش از سایر 
وعده ها مورد توجه رسانه ها قرار گرفته 
اســت. اینکه این قطع ارتباط چگونه 
حاصل خواهد شد را وزیر توضیح دقیق 
نداده اما براي آشنایان به ساختارهاي 
موجود روشن اســت که این وعده هم 
مثل بسیاري از وعده هاي دیگر نشدني 

و امکان ناپذیر است. 
معلوم نیســت ظرف ۵ ماه آینده قرار 
است چه تحول عمیقي در ساختارهاي 
ناکارآمد ضدتولید و ضدتوسعه اداري، 
اجرایي و مدیریتي صورت مي پذیرد که 
وابستگي شدید تولید و مصرف کشور به 

کالاهاي وارداتي را قطع خواهد کرد. 
چه بخواهیم یا نخواهیم و دوست داشته 
باشیم یا نداشته باشیم، دلار ارز غالب و 
حاکم در مبــادلات تجاري بین المللي 
اســت. با این مفروضات، معلوم نیست 
چگونه وزیــر مي خواهــد ارتباط بین 
تولید داخلي و دلار به عنوان ارز غالب در 

مراودات تجاري را حذف کند؟ 

اگر شما سازمان خود را به عنوان یک موجود زنده تصور کنید، پویایی، تعامل و بقاي هر قسمت 
از مجموعه شما براي زنده ماندن کل سیستم الزامیست. اکوسیستم بهره وري و توسعه پایدار 
جزء لاینفک مجموعه شما می باشد. این سیستم مانند شبکه اي است،که خود نیز از قسمت هاي متعددي 
تشکیل شده است.هر کدام از قسمت هاي این اکوسیستم به ماندگاري مجموعه شما دربازار هاي در حال تغییر 
کمک می کند، و بدون این سیستم، مجموعه شما مانند موجود مریضِ بی تصمیم، دیر تصمیم، بد تصمیم خواهد 

بود ودیر یا زود شکست خورده از رقبا عقب افتاده و ممکن است از بین برود.

هفته نامه نوسان
گروه  اقتصادی

آیا شما در صنعت خود به عنوان یک جریان ساز تأثیرگذار شناخته شد ه اید؟
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جواد هدایتي، مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل  بین المللي سازمان راهداري اظهار 
داشت: بخش دولتي و بخش خصوصي افغانستان از گذشته هم به شدت به دنبال این 
بود که سهم باري که با ناوگان افغان حمل مي شود، افزایش یابد. وي با بیان اینکه در 
این زمینه به نوعي تمامیت خواهي مطرح است، ادامه داد: طبق سیاست جدید، اگر 
کامیون ایراني پس از تخلیه بار خود در افغانستان زودتر از ۲۵ روز دیگر مجددا وارد 

خاک افغانستان شود، مشمول جرایم مي شود.

سیدعلي اصغر میرابراهیمي، رییس اتحادیه رستورانداران تهران گفت: نسبت به شش ماه 
قبل درخواست جواز کسب حدود ۲۰ درصد افزایش داشته است و مشتریان حدود ۱۰ تا 
۱۵ درصد بیشتر به رستوران ها مراجعه مي کنند. وي افزود: روال کسب و کار رستوران ها 
رو به بهبود بوده اما وضعیت قیمت مواد اولیه به شکلي است که به صورت لحظه اي در حال 
افزایش است. براي مثال رب گوجه را هر کیلو ۲۵ هزار تومان مي خریم، مرغ و بقیه اقلام 

هم وضعیت مشابهي دارند.

 نوسان: براساس آخرین گزارش 
مرکز آمار نرخ تورم سالانه مهر 
ماه سال جاري با کاهشي جزیي 
به ۴5.۴درصد رســید. این در 
حالي است که تورم در سال 9۴ 
براســاس گزارش مرکز آمار  و 
حدود ۱۱.۱درصد بود؛ 3۰9درصد 

افزایش تا مهر سال جاري. 
راز ســوي دیگر بازگشت تحریم هاي 
نفتي در ســال ۹7 همچنیــن اتخاذ 
سیاســت هاي نادرســت براي مقابله 
با تاثیــرات کرونا باعث بدتر شــدن 
وضعیت در کشور شد که کاهش تولید 
ناخالص داخلي تنها یکــي از تبعات 
آن بود؛ براســاس گزارش هاي رسمي 
تولید ناخالص داخلي به قیمت ثابت 
در سال ۹۶ حدود ۱۴8۰ هزار میلیارد 
تومان بود که در ســال ۹۹ به ۱۴۵۳ 
هزار میلیارد تومان رســید؛ کاهشي 
۱.8درصــدي. در این بیــن نیز نرخ 
پس انداز ناخالص ملي نیز کاهش یافت 
که البته با توجه به مشــکلات کشور 
همچنین بالا رفتن تــورم منطقي به 

نظر مي رسد. 
اما این امر در بلندمــدت مي تواند بر 
تاب آوري افــراد در مقابل نوســانات 
اقتصــادي کاهش یابــد. همان طور 
که کارشناسان نســبت به تداوم روند 
موجود هشدار مي دهند و آن را به ضرر 
دهک هاي درآمدي پایین مي بینند، به 
خصوص آنکه ایــن دهک براي تامین 
برخي کالاهاي بادوام خود مجبورند از 
پس انداز استفاده کنند که طي سال ها 

آب رفته است.
 براســاس گــزارش بانــک مرکزي 
پس انــداز ناخالص ملي در ســال ۹۶ 
حدود ۴۵۹ هزار میلیــارد تومان بود 
که در ســال ۹۹ به ۳7۵ هزار میلیارد 
تومان رســید که به نظر نمي رســد 
در ســال جاري نیز بهبــودي در آن 

مشاهده شود.  
البته که داده ها نشــان مي دهد همه  
چیز نیز بــه تحریم و کرونا بســتگي 
ندارد و خروج ســرمایه از کشور یکي 
از مواردي است که نه تنها در گذشته 
و در برخي ســال ها افزایش یافته که 
همچنان نیز ادامه دارد. با اســتناد به 
گزارش هاي رســمي از ابتــداي دهه 
۹۰ تا پایان بهار سال جاري ۱۰7.8۹ 
میلیارد دلار ســرمایه از کشور خارج 
شده است. این رقم بیشتر از کل رقم 
دخالت هاي ارزي بانــک مرکزي در 
دولت هاي نهم تا یازدهــم در بازار ارز 
براي کنترل نــرخ دلار و ۲۰8درصد 

صادرات کشور در سال گذشته بود. 

علاوه بر مشکلاتی که در حوزه قیمت گذاری 
دستوری و محدودیت صادراتی فولادسازان 
وجود داشــت، طی دو ســال اخیر، مسأله 
تأمین مــاده اولیه و زیر ســاخت به عنوان 
چالش اصلی فولادسازان مطرح شد که دلیل 
اصلی آن، صدور مجــوز تولید محصولات 
پایین دســتی نظیر گندله، آهن اسفنجی 
و شــمش برای معادن و تــداوم صادرات 
محصولات خام معدنی بود که زنجیره تولید 
فولاد را دچار اختلال کرد و بیم آن می رود که 
با بهره برداری کامل از این طرح های توسعه 
در معادن، مشکل جدی در تأمین کنسانتره 

و گندله واحدهای فولادی ایجاد شود.

آخرین وضعیت آمارهای تولیدی
از نیمـه دوم سـال ۹۲ تـا پایـان سـال ۹۹ 
ظرفیـت هـای تولیـد در کنسـانتره سـنگ 
آهـن بـه ۶۲.8 میلیـون، گندلـه سـازی بـه 
۶۶.8 میلیـون، آهـن اسـفنجی بـه ۳۶.۳ 
میلیـون و فولادسازی بــه ۳۹.۴ میلیــون 

تــن رســید.
در ســال ۱۳۹۹ در کشــور افــزون بــر 
۱۰۰ میلیــون تــن ســنگ آهـن تولیـد 
کـه نسـبت بـه سـال قبـل از آن رشـد ۵ 
درصـدی برخــوردار شــد. پیــش بینی 
مــی شــود رقــم تولیــد ایــن مــاده 
معدنــی در انتهــای ســال ۱۴۰۰ بــه ۹۴ 
میلیــون تــن برســد. از ســوی دیگــر 
تولیــد کنســانتره و گندله ســنگ آهــن 
نیــز بــه ترتیــب بــه ۵۰.۰۶  میلیــون و 

۴۶.۰۶ میلیــون تــن رســید. 
همچنیــن ظرفیــت تولیــد کنســانتره 
ســنگ آهــــن بــــه ۶۲.8 میلیـون و 
ظرفیـــت تولیـد گندلـــه سـنگ آهـن 
بـه ۶۶.8  میلیـــون در پایــــان ســال 
۱۳۹۹رســــید. یکــــی از مهمتریــن 
دلایل رشــد ظرفیــــت تولیــد گندله و 
کنســانتره ســنگ آهــن، افتتاح طرح 
های بــزرگ در ناحیه معدنــی گل گهر و 

سنگان بوده اســت.
میــزان تولیــــد فولاد خــام کشــور در 
ســال ۱۳۹۹ معــــادل ۳۰ میلیــون و 
۲۰۰ هــزار تــن بــود کــه نســبت بــه 
ســال ۱۳۹8 )۲7 میلیـــون و ۲۰۰ هـزار 
تـن( از رشـد ۱۱ درصـدی برخـوردار شد.  
در ایـن سـال، ایـن سـطح از رشـد تولیـد، 
در مقایسـه بـا کاهـش ۰.۹ درصـدی تولیـد 
جهانـی طـی سـال ۲۰۲۰ ،کـم نظیـر بوده 
اسـت. از سـوی دیگـــر ظرفیـت تولیـد 

فولاد خـــام ایـران در ســـال ۱۳۹۹ ، بـه 
۳۹.۴ میلیـون تـن رسـید و پیـش بینـی 
مـی شـود تـا پایان سـال  ۱۴۰۰ بــه ۴۶.۵ 

میلیــون تــن برســد.
همچنیــن طــی ســال ۱۳۹۹ معـادل 
۲۲ میلیـون و 7۲ هـــزار تـن محصولات 
فولادی تولیـد شـــد کــه نســبت بــه 
ســال قبــل از آن رشـد ۱۰ درصـدی را بـه 

همـراه داشـت. 

چالش سنگ آهن و استراتژی 
سرمایه گذاری فولاد مبارکه

همان گونه که از آمارهای موجود نیز می توان 
برداشت کرد از جمله چالش هایی که صنعت 
فولاد کشور با آن روبرو اســت می توان به 
عدم توسعه متوازن زنجیره تولید از معدن 
تا محصول نهایی اشــاره نمود که منجر به 
ایجاد کمبود مواد اولیه مورد نیاز واحدهای 
بزرگ فولادسازی کشــور از جمله شرکت 
فولادمبارکه شده است. شــرکت در سال 

۱۳۹۹ با چالش در تامین کنسانتره سنگ 
آهن، گندله و آهن اسفنجی با کیفیت مواجه 
شد که این امر منجر به کاهش مقدار تولید و 

افزایش هزینه ها گردید.
راهــکار اتخــاذ شــده در فــولاد مبارکه 
برای کاهــش اثرات این ریســک، افزایش 
سرمایه گذاری در معادن و خصوصاً معادن 
سنگان بوده است؛ بر همین اساس شرکت 
صنایع معدنی فولاد سنگان در سال ۱۳۹۹ 

موفق به تولید ۳.۳ میلیون تن گندله شده که 
این مقدار تولید نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۳۴ درصد افزایش و مقدار فروش گندله 
نسبت به سال گذشته با افزایش ۴۱ درصدی 
همراه بوده است و با توجه به استراتژی تأمین 
مواد اولیه از این شرکت، بخش عمده تولیدات 
این شرکت به شرح ذیل به گروه فولاد مبارکه 
اختصاص یافته اســت.با این حــال افزایش 
قیمت سنگ آهن در سال ۹۹ و ۱۴۰۰ منجر 
به تورم بهای تمام شده در فولاد مبارکه شده 
و این مشــکل برای سایر فولادســازان نیز با 
ضریب بیشــتری وجــود دارد و به تهدیدی 
علیه تولید فولاد در کشور تبدیل شده است؛ 
بهای تمام شده درآمدهای عملیاتی در سال 
۱۳۹۹ ،معادل ۴۰۶۶۰۲ میلیارد ریال است 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل به میزان 
۱8۰8۴۳  میلیارد ریال )8۰ درصد( افزایش 
یافته اســت. دلیل این افزایش عمدتاً ناشی 
از افزایش نرخ مواد اولیه )کنســانتره وگندله 
سنگآهن( و نرخ خرید الکترود گرافیتی بوده 

است.
براســاس برآوردهای انجام شده، پیش بینی 
می شود که در ســال ۱۴۰۰ بهای تمام شده 
درآمدهای عملیاتی به مبلغ ۶77۴۱8 میلیارد 
ریال بالغ گردد. تحقق اهــداف کمی تولید 
شرکت منوط به عوامل مختلفی از جمله تأمین 
پایدار کنسانتره ســنگ آهن و گندله، عدم 
محدودیت در مصرف انرژی )برق( و کنترل 
شیوع ویروس کرونا در کشور است؛ علاوه بر 
عدم تحقق مفروضات مطرح شده، شرکت با 
ریسک های دیگری همچون محدودیت در گاز 
مصرفی، کمبود آب، تحریم و در نتیجه عدم 
ارتباط فنی با سازندگان اصلی ماشین آلات و 
تجهیزات به منظور تسریع در اجرای طرح های 
توســعه و سیاســت گذاری ناپایدار مراجع 
قانون گذاری روبروست؛ شــرکت به منظور 
تحقق مفروضات و کمینه کردن ریسک های 
اثرگذار بر تولید، اقدامات و راهکارهایی تعریف 
کرده اســت تا تولید محصولات فولادی به 
منظور توسعه زیرساخت های کشور با حداکثر 

ظرفیت صورت پذیرد.

سخن آخر...
دستیابی شرکت های فولادساز به منابع پایدار 
کنسانتره و گندله در شرایط فعلی تحریمی 
ماهیتی کاملاً حیاتی داشــته و تکرار اتفاقات 
سال های گذشــته در بالادســت زنجیره در 
شرایطی که تأمین سایر نهاده ها از جمله انرژی 
و آب نیز با مخاطرات جدی روبرو شــده کار را 
برای حفظ ســطح فعلی تولید بسیار سخت 
خواهد کرد؛ از این رو الزامیســت که قیمت 
و نحوه تأمین مــواد اولیه فولادســازان برای 
بلندمدت الگویی ثابت و مشخص به خود بگیرد 
و از دیگر سو روند اعطای مجوز تولید فولاد و 
گندله به معدن متوقف شده و طرح های توسعه 
فولادی در دل فولادسازان تعریف شود. دولت 
می تواند بدون دخالت مســتقیم در زنجیره و 
صرفاً با کنترل مجوزها و عــوارض صادراتی، 

ثبات را به این صنعت باز گرداند.

منهای دخالت دستوری

مواد اولیه به طور لحظه ای  گران مي شودمحدودیت جدید افغانستان برای تجارت 
 یادداشت

 گزارش

تورم و بی ثباتی
عامل فرار سرمایه 

هدف این نوشتار بررسی معمای تجارت در اقتصاد ایران در شرایط 
پساتحریم به زبانی غیر فنی است. بر این اساس نوشتار حاضر در سه 
قسمت تنظیم شده است: اول: مفهوم تجارت و بیان معما، دوم: عوامل 
و موانع توسعه صادرات غیر نفتی در ایران و سوم: وضعیت صادرات 

ایران در دوران پسا تحریم.
مفهوم تجارت و معمای تجارت از دست رفته

صادرات به معنای تقاضای خارجیان برای کالاهای تولید شده داخلی و واردات به معنای 
تقاضای ساکنین یک کشور از کالاهای تولید شده خارجی است. بنابراین تجارت )شامل 
صادرات و واردات( به معنای تقاضای یک کشور از تولیدات کشورهای دیگر است. برای 
اینکه صادرات )یا در مقابل آن واردات( در عمل اتفاق بیافتد، ســه عامل حیاتی نقش 
بازی می کنند: الف( وجود تقاضای خارجیان، ب( شرایط تولید، ج( فراهم کردن شرایط 
تجارت. چنانچه منظور از تقاضای خارجیان را تقاضای بخش خصوصی خارجی از کالاها 
و خدمات تولید شده کشورها بدانیم، در این صورت مصرف کننده، متقاضی کالای با 

بهترین کیفیت و قیمتی مناسب از کشوری خاص خواهد بود. 
صادرات تنها زمانی اتفاق خواهد افتاد که در مرحله تولید کالا یا خدمات، به بسیاری 
از عوامل از جمله مزیت های نسبی و رقابتی و تقاضای خارجیان و سلیقه و ترجیحات 
مصرفکنندگان خارجی توجه شود. هرگونه کالایی چنانچه به منظور صادرات تولید 
شود، قابلیت صدور خواهد داشت و هر کالای تولید شده در داخل کشور الزاماً قابل صدور 
نیست و چنانچه به سلیقه تولید کننده داخلی توجه کند، تنها می تواند مصرف داخلی 
داشته باشد. به هر حال سلیقه مصرفکننده مهم است و باید دید کالا برای مصرفکننده 

داخلی، خارجی و یا برای هر دو تولید می شود.
از مراحل مهم دیگر صدور کالا، فراهم ساختن زمینه های صدور کالا از جمله وضع قوانین 
و مقررات مربوطه، امکانات و شرایط گمرکی و حمایت های دولت است. بنابراین صادرات 
)واردات( زمانی اتفاق خواهد افتاد که متقاضــی خارجی )داخلی( برای کالای داخلی 
)خارجی( وجود داشته باشد، این کالا مطابق با سلیقه و ترجیحات مصرف کننده خارجی 
)داخلی( بوده و دولت زمینه های لازم برای صدور )ورود( کالا یا خدمات را فراهم کرده 
باشد. هرکدام از این مراحل اگر روان تر باشد، بسیار طبیعی است که صادرات )واردات( به 

راحتی اتفاق می افتد. در غیر این صورت، با مشکل مواجه خواهیم شد.
در ادبیات اقتصــاد بین الملل، مســاله ای با عنــوان معمای تجارت از دســت رفته

)Missed Trade Dilemma( مطرح اســت. این مساله به این معنی است که 
حجم بالفعل تجارت گویای بهره برداری از همه امکانات بالقوه موجود نیست و میزان 
مبادلات باید بیش از مقادیر جاری باشد. حال سوالی که مطرح می شود این است که چه 
عواملی باعث می شوند تا حجم بالفعل را به بالقوه نزدیک کرد. به عبارت دیگر چه عواملی 
باعث می شوند که نتوان از همه امکانات بالقوه موجود استفاده کرده و حجم تجارت )به 

خصوص صادرات( را افزایش داد؟
برای پاسخ به این سؤال، عوامل بســیار متعددی در متون اقتصادی مطرح شده است 
که می توان آنها را به دو دسته عوامل اقتصادی یا قیمتی )مانند تعرفه های گمرکی و 
سهمیه ها و ....( و عوامل نهادی دســته بندی کرد. تحلیل کلیه عوامل برای صادرات 
و واردات به صورت مجزا و در شرایط متفاوت، از حوصله نوشتار حاضر خارج است. در 
این نوشتار تنها به مساله صادرات غیر نفتی توجه شده است. براین اساس، برخی عوامل 

)موانع( توسعه صادرات غیر نفتی آورده شده است:
عوامل اقتصادی شامل:  نرخ ارز )کاهش ارزش پول(؛ نرخ سود بانکی؛ تعرفه های گمرکی

مراحل صدور کالا شامل: تقاضای خارجیان؛ مرحله تولید؛ فراهم کردن زمینه های صدور 
عوامل نهادی شامل: رانت جویی )افزونه خواهی(،؛ هزینه های مبادله؛ وضعیت حقوق 

مالکیت
هرکدام از این عوامل خود به شــیوه های متعددی بر ســه مرحله صــدور کالا تأثیر 
می گذارند. تحلیل معبرهــای اثرگذاری این عوامل بر هرکــدام از مراحل نیز خارج از 
حوصله نوشتار حاضر است. در ادامه تنها به وضعیت حقوق مالکیت به عنوان یک عامل 

کلیدی نهادی اشاره می شود.
به طور کلی دولت دو وظیفه عمده در اقتصاد دارد که می توان آن را به وظایف سنتی و 
نوین تقسیم بندی کرد. وظایف سنتی شامل پنج دسته از جمله استقرار نظام مطلوب 
دادگستری )با پنج ویژگی ارزان، سریع، قاطع، در دسترس همه و مستقل( است. این 
وظایف برای کاستن هزینه های مبادله در اقتصاد و کمک به انجام بهتر وظایف نوین دولت 
از جمله بهبود وضعیت معیشتی افراد است. تا وظایف سنتی به درستی انجام داده نشوند، 
نمی توان انتظار داشت که وظایف نوین نتیجه مطلوبی داشته باشند. بهبود وضعیت 

حقوق مالکیت، یکی از وظایف حیاتی سنتی دولت ها است.
برمبنای شاخص بین المللی حقوق مالکیت، رعایت حقوق مالکیت فیزیکی با متغیرهای 
حمایت از حقوق مالکیت فیزیکی، ثبت اموال، دسترسی به وام؛ رعایت حقوق مالکیت 
معنوی، با متغیرهای حمایت از حقوق مالکیت فکری، حمایــت از حق اختراع، بهره 
برداری غیر مجاز از آثار دیگران؛ و رعایت محیط حقوقی و سیاسی با متغیرهای استقلال 
قوه قضاییه، حاکمیت قانون، ثبات سیاسی، کنترل فساد از مهمترین وظایف دولت است.

بهبود حق مالکیت
وظیفه حیاتی دولت

توسعه صادرات چه زمانی اتفاق می افتد؛

 نوسان:غلامرضا مصباحي مقــدم، عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام گفت: رشد نقدینگي در 
ایران طي ۵۰ سال اخیر حدود ۲7 هزار برابر شده 
است و در چنین شــرایطي نمي توان انتظار ثبات 
ارزش پول ملي را در کشــور داشــت.  وي اظهار 
داشت: از ۵۰ سال گذشــته تاکنون که نفت وارد 
اقتصاد ایران شده است دچار رشد نقدینگي در کشور شدیم و این جریان 
مخصوص چهار دهه گذشته نیست و به طور دقیق از سال ۱۳۵۱ که وزن 
نفت در بودجه کشور بالا رفت، دچار کســري بودجه و رشد نقدینگي در 
کشور هستیم.وي با تاکید بر اینکه باید بودجه کشــور از نفت آزاد شود، 
تصریح کــرد: اگرچه نفت موهبت خوبي براي کشــور اســت اما تبدیل 
درآمد هاي حاصل از نفــت در بودجه، تبدیل به نفرین منابع در کشــور 

شده است.

 نوسان:  سید روح الله لطیفي، سخنگوي گمرک  
اظهار داشت: سرجمع تجارت غیرنفتي کشور در 
رویه هاي صادرات و واردات در هفتمین ماه سال 
۱۴۰۰ از لحــاظ وزني ۱۹ میلیــون و ۵۵۴ هزار 
تن به ارزش ۹ میلیــارد و88۶میلیون دلار بوده 
است که ســهم صادرات در این ماه)۳۰روز(، ۱۵ 
میلیون و ۱87هزار تن به ارزش پنج میلیــارد و ۲۶8 میلیون دلار بوده 
است که نســبت به صادرات کشور در مهر ماه ســال ۹۹ از لحاظ ارزش 
رشد 8درصدي داشته است. ســخنگوي گمرک گفت: در مهرماه امسال 
۱۹ میلیون و ۵۵۴ هزار تن کالا بــه ارزش ۹ میلیارد و 88۶ میلیون دلار 
بین ایران و کشورهاي جهان تبادل شــد که با ثبت رکورد صادرات پنج 
میلیارد و ۲۶8میلیون دلاري در این ماه، تراز تجاري کشــور مثبت ۶۵۰ 

میلیون دلار شد.

 نوســان:مهرداد جمــال ارونقي، معــاون فني 
گمرک گفت: موضوع رسوب کالا همواره از سوي 
گمرک، پیگیــري و اقدامات قانونــي لازم در این 
راســتا صورت گرفته، اما در موارد متعددي هیچ 
توجهي به هشدارهاي گمرک در خصوص احتمال 
و امکان فاسد شــدن این کالاها نشــد. وی افزود: 
محموله ها شامل جمعا ۱۲۵ هزارتن ذرت نیز در سال ۱۳۹۵ وارد منطقه 
ویژه  اقتصادي بندر امام خمیني )ره( شــده که این محموله ها نیز توسط 
استاندارد، مغایر و آلوده به سم آفلاتوکســین تشخیص داده شده و نهایتا 
پس از پیگیري هاي فراوان گمرک، خریدار کالاي اشــاره شده، نسبت به 
مرجوع کردن ۱۰۳ هزار تن از این ذرت ها به مصر اقدام کرده و ۲۲ هزار تن 
از این کالاي اساسي آلوده، از دو سال قبل در بندر امام خمیني)ره( موجود 

بوده و هنوز به خارج از کشور مرجوع نشده است.

  نوسان:عبدالرضا شــیخان، دبیــر انجمن صنفي 
کارفرمایان صنعت سیمان اظهار داشت: این طور که 
وزارت نفت اعلام کرده ما با کمبود گاز مواجه هستیم 
و ممکن اســت که براي تامین گاز خانگي بخشي از 
صنایع محدود شــوند. بنابراین موافقت شــده که 
کارخانجات سیمان براي اســتفاده ۱۵ روز مازوت را 
به عنوان سوخت دوم ذخیره سازي کنند. وي در مورد تاثیر قطعي احتمالي 
گاز بر صنعت سیمان و احتمال افزایش دوباره قیمت آن اظهار کرد: زماني که 
برق صنایع قطع شد به علت اینکه فصل کار بود، بازار به سیمان تشنه بود و از 
طرف دیگر برق زودتر از سال هاي قبل دچار مشکل و این بار کاملا قطع شد. 
طبیعتا کمبود سیمان در بازار تشدید و منجر به افزایش قیمت شد. از آنجا 
که بازار زمستان مانند تابستان سفت و ســخت نیست، احتمالا این اتفاق با 

قطعي گاز رخ ندهد.

رشد ۲۷ هزار برابري حجم نقدینگيکارخانجات امسال هم  مازوت مي سوزانند!ماجراي فاسد شدن  کالاهاي اساسي در گمرکتراز تجاري مهرماه  مثبت ۶۵۰ میلیون دلار شد
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دولت می تواند بدون دخالت مستقیم در زنجیره فولاد و صرفاً با کنترل مجوزها، ثبات را به این صنعت باز گرداند

و  پایدار کنسانتره  منابع  به  دستیابی شرکت های فولادساز 
گندله در شرایط فعلی تحریمی ماهیتی کاملاً حیاتی داشته 
در  زنجیره  بالادست  در  گذشته  سال های  اتفاقات  تکرار  و 
شرایطی که تأمین سایر نهاده ها از جمله انرژی و آب نیز با 
مخاطرات جدی روبرو شده کار را برای حفظ سطح فعلی تولید 
بسیار سخت خواهد کرد. صنعت فولاد طی سال های اخیر 
تحت فشار تحریم های ظالمانه و یک طرفه ترامپ و پاندومی 
کرونا، وضعیت سختی را سپری کرد و بروز برخی خودتحریمی ها در خصوص 

نگرش دولت به این صنعت و فشارهای داخلی، بر شدت این مشکلات افزود.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازارها

فولاد، مواد اولیه و چالش های پیش رو با نگاهی ویژه به داینامیک صادرات و بازارهای جدید؛
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به گفته طیب نیا، مصرف فولاد کشور حدود 
۱7میلیون تن اســت، در حالی که ظرفیت 
نصب شده ۴۰ میلیون تن و ظرفیت تولید 
۳۰ میلیون تن است و ۵۵ تا ۶۰میلیون تن 
طرح های در دست احداث تعریف شده است 
که ما باید با نگاه خُرد به چالش ها و مشکلات 
موجود در زنجیــره بپردازیــم. مدیرعامل 
فولادمبارکه با بیان اینکه شرکت های فولادی 
باید مشکلات فعلی را حل کنند، تصریح کرد: 
چنانچه  قرار اســت این چالش ها حل شود، 
در ابتدای امر باید مشکلات حوزه اکتشاف، 
استخراج، تولید کنســانتره، گندله و… به 
تدریج بررسی و رفع شــوند. برای مثال اگر 
نگاهی به حوزه اکتشاف بیندازیم، می بینیم 
که در چندسال اخیر فعالیت های بسیاری 
انجام شده، اما در مقایسه با ۵ دهه قبل قابل 
ملاحظه نیســت. از همین رو فولاد مبارکه 
در حوزه اکتشاف ورود کرد. وی خاطرنشان 
کرد: هم اکنون شــرکت هایی که بتوان در 
حوزه اکتشاف به آنها اتکا کرد وجود ندارند 
و ما لازم است از تجربه و دانش شرکت های 
خارجی استفاده کنیم تا شاهد تحول در این 

بخش باشیم .
 

شرکت های معدنی 
سرمایه گذاری کنند

به گفته طیب نیا، عمق اکتشــاف در جهان 
7۹متر، اما در ایران زیر ۱۰متر اســت. پس 

در گام نخســت باید درایــن بخش نهضت 
اکتشــافی راه بیندازیم تا انحــلال صنایع 
پایین دستی به دلیل عدم در اختیار داشتن 
مواد اولیه رخ ندهد. به گفته وی، ۶۳درصد 
هزینه های شــرکت های معدنی پیشــتاز، 
در حوزه اکتشاف اســت و این الزام به وجود 
می آید که شرکت های معدنی در این بخش 
سرمایه گذاری کنند. مدیرعامل فولاد مبارکه 
افزود: البته روش های غیرعلمی  برای اکتشاف 
و نوع واگذاری ها و مباحث محیط زیستی از 
دیگر مشکلاتی است که دولت و حاکمیت 
می تواند ورود کند. به جز چند شرکت بزرگ، 
روش هــای غیرعلمی در حوزه اســتخراج 
اصولی معادن صورت گرفته و در واگذاری ها 

اهلیت رعایت نشده است.
طیب نیا گفت: بهره وری و کیفیت پایین در 
کارخانه های کنسانتره ســازی یکی دیگر از 
مشکلات است. زیرا در اغلب این مجموعه ها 
طراحی کامل روی خطوط انجام نشده، ولی 
کارخانه راه اندازی شــده است. در این میان 
کیفیت گندله نیــز بالطبع با کیفیت پایین 
کنسانتره کاهش می یابد، برای مثال میانگین 
استحکام گندله تولیدی فولادمبارکه ۳۰۰ 
کیلوگرم است، در حالی که بخش زیادی از 
گندله های تولیدی کشور زیر ۲۵۰ کیلوگرم 
استحکام دارند. وی افزود: در ایران در بخش 
احیای مســتقیم، مصرف آب و انرژی بالاتر 
از میانگیــن جهانــی اســت، بنابراین باید 

تکنولوژی، به روز شده و در این حوزه، کارهای 
جدی تری انجام شــود. ایران در رتبه  دهم 
کشــورهای تولیدکننده فولاد قرار دارد، اما 
ضعف مدیریت سبد محصولات باعث شده 
که رتبه مناسبی در تولید محصولات خاص 
نداشــته باشــیم. مدیر عامل فولاد مبارکه 
تصریح کرد: اکنون شاهد هستیم که بسیاری 
از شرکت ها با ظرفیت پایین تولید دارند اما 
فولادمبارکه با ۹۵درصــد از ظرفیت خود 
در حال تولید اســت. طیب نیا با بیان اینکه 
ضرورت توســعه در تولید انکار ناپذیر است، 
گفت: عــدم توازن زنجیــره در محصولاتی 
مانند میلگرد، لوله و پروفیل دیده می شود 
که با ظرفیت زیر ۴۰درصد تولید می شوند 
و در صورتی که اگر ســرمایه هنگفت بدون 
استفاده این شــرکت ها، به سمت اکتشاف 
رفته بود پیشرفت های زیادی داشتیم . وی به 
توسعه زیرساخت ها در حوزه ریلی نیز اشاره 
کرد و افزود: اگر بخواهیم تحولی در زنجیره 
داشته باشیم باید به ســمت تکنولوژی روز 
دنیا برویم،   چراکه اکنون توان رقابت در بازار 
جهانی را نداریم. علاوه بر اینکه مجموعه های 
بزرگ باید این مشکلات را رفع کنند و در این 
بین همراهی حاکمیت هم نیاز است. مدیر 
عامل فولادمبارکه  یکی دیگر از مشــکلات 
و چالش ها را در زمینــه قیمت گذاری مواد 
اولیه دانســت و گفت: در بخــش فروش و 
قیمت گذاری نیز دچار مشــکل بوده ایم  و 

باید دید که آیا می توان با قیمت های جهانی 
همراه شــد؟ وی تصریح کرد: بر اساس آمار 
بورس، ۲میلیون و ۱۵۰ هزارتن عرضه برای 
کنسانتره از ابتدای سال تاکنون انجام شده، 
اما حدود ۴۱۵هزارتن معامله شده وعمدتا 
شــرکت های داخل گروهی و پایین دستی 
خرید کرده اند که از لحاظ قیمت نیز از بازار 
آزاد بالاتر بوده اســت و بــرای گندله و آهن 
اســفنجی نیز وضعیت مشابهی را ملاحظه 

می کنیم .
 

گره زدن منافع 
معادن و فولادسازان

طیب نیا  با تاکید بر ضــرورت ادغام عمودی 
و افقی در زنجیره فولاد و گــره زدن منافع 
معادن و فولادسازان با یکدیگر گفت: معادن 
بزرگ بایــد معادن کوچک و فولادســازان 
بزرگ باید فولادســازان کوچــک را فعال 
کرده و آنها را از حالــت غیر اقتصادی خارج 
کننــد. وی افزود: فعالان زنجیــره فولاد در 
زمینه زیرساخت های مورد نیاز شامل آب، 
انرژی و حمل و نقل مشارکت جدی داشته 
باشند. طیب نیا گفت: برای تولید فولاد پاک 
نیاز است که معدن کاران کنسانتره سولفور 
زدایی شده تحویل فولاد ســاز بدهند. اگر 
حفظ محیط زیست برای ما اهمیت دارد باید 
به این سو حرکت کنیم و هر گونه هزینه را 
سرمایه گذاری بلند مدت در راستای عمل به 
رویکردهای زیست محیطی خود بدانیم. به 
گفته وی، بهره وری بنگاه ها در مواد، سرمایه، 
انرژی و نیروی انسانی و… از جمله مواردی 

است که باید مورد توجه قرار گیرند.
مدیر عامل فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: 
برای دستیابی به تولید پایدار باید از اقتصاد 
خطی به سمت اقتصاد چرخشی برویم و باید 
فولادسازان بزرگ در این زمینه پیشتاز باشند 
تا بتوان فولاد پاک تولید کرد. وی افزود: لازم 
است از این پس در تک تک حوزه ها خرد نگر 
باشیم و فعالان بخش معدن و فولاد چالش ها 
را رفع کنند تا در آینــده از آن به عنوان الگو 
استفاده کنیم. طیب نیا  در مورد تامین نیاز 
خودروسازان از سوی فولاد مبارکه تصریح 
کرد: حــدود ۹۰درصد از نیــاز این بخش را 
ما تامین می کنیم و مشتری مداری ایجاب 
می کند که در تمامی  توســعه های شرکت، 
نیاز خودروسازان مورد توجه قرار گیرد. وی 
در مورد تامین گاز مصرفــی فولاد مبارکه 
در زمان پیک مصرف ســال گفت: این امر 
بیشتر به نگاه حاکمیت برمی گردد، زیرا که 
ما آمادگی داریم تا هماننــد حوزه های آب 
و برق، در این زمینه نیــز ورود کنیم .مدیر 
عامل فولادمبارکه تاکیــد کرد: برای تامین 
گاز مصرفی اعلام آمادگی کردیم تا چنانچه 
حاکمیت در این باره دغدغه یا مشــکلاتی 
داشــته باشــد با همــکاری وزارت نفت و 

دستگاه های ذی ربط بتوانیم ورود کنیم.

یادداشت

 گزارش

 نوســان: در آییــن بزرگداشــت 
انجمن  تاسیس  سالگرد  پنجاهمین 
روابط عمومی ایران، شــرکت فولاد 
مبارکه تنهــا دریافت کننده جایزه 
مدیریت ناب در حوزه روابط عمومی 
لقب گرفت؛ این جایزه در عرصه روابط 
عمومی توسط بزرگان و پیشکسوتان 
این عرصه در حضــور روابط عمومی 
سازمان ها و دستگاه های مختلف به 
روابط عمومی این شــرکت اهدا شد.

در این مراســم علاوه بر سخنرانی بزرگان 
عرصه روابط عمومــی، از تمبر مخصوص 
پنجاهمین سالگرد تاسیس انجمن روابط 
عمومی ایران، چهارمیــن دوره مدیریت 
عالی روابط عمومی کشور )DBA روابط 
عمومی(، پوســتر کنفرانس رویکردهای 
نوین روابط عمومی هــای ایران و دو کتاب 
»روابط عمومی و ارتباط با رسانه« )به قلم 
محمد مهدی فرقانی و مهدخت بروجردی 
علوی( و »روابط عمومی ایران با استاندارد 
جهانی« )تالیف حمید شکری خانقاه( نیز 
رونمایی گردید.هیئت برگزاری ســومین 
کنفرانس بین المللی رویکرد نوین روابط 
عمومی ایران شــاخص هایی را بر اساس 
پیشــرفته ترین متد مدیریتــی جهان، 
مدیریت ناب، و به منطــور ارزیابی دقیق 
عملکرد روابط عمومی ها طراحی کرد که 
پس از انجام ارزیابی هــای مختلف میان 
روابط عمومی های موجود، شرکت فولاد 
مبارکه پس از ۶ ماه بررسی دقیق، در اکثر 
شاخص ها پیشتاز شده و به همین دلیل تنها 
 Lean( دریافت کننده جایزه مدیریت ناب
Management( در حــوزه روابــط 

عمومی لقب گرفت. 
هادی زمانی، رئیــس دپارتمان ارتباطات 
و اطلاعات اصفهــان، در همین خصوص 
گفت: در ارزیابی بهترین شیوه مدیریت در 
حوزه روابط عمومی، مدیریت ناب به عنوان 
جدیدترین متد مدیریتــی روز دنیا محور 
ارزیابی روابط عمومی ها قــرار گرفت. در 
همین راستا ۴ شاخص اصلی برای ارزیابی ها 
در نظر گرفته شد که عبارتند از: مسئولیت 
اقتصادی )نقشــی که ســازمان در ارزش 
آفرینی و توسعه اقتصادی دارد(، مسئولیت 
اجتماعی، مبارزه با هدررفت در سازمان و 
سطح شاخص های ارتباطات. در این میان 
شرکت فولاد مبارکه در یک بررسی دقیق ۶ 
ماهه با جدیدترین استانداردهای روز دنیا در 
اکثر شاخص ها پیشتاز شد. وی افزود: روابط 
عمومی شرکت فولاد مبارکه همواره تلاش 
کرده است تا با انتخاب دو شــعار »روابط 
عمومی ها، پشتیبان تولید« و »این گام ها 
برای پشتیبانی از تولید ادامه دارد…« به 
شعار سال مقام معظم رهبری جامع عمل 
بپوشاند. در همین راستا هوشمندانه تلاش 
کردیم ضمن تعامل با رسانه ها و به کارگیری 
تمامی ابزارهای موجود، هنرمندانه در جبهه  

صنعت ایران پیشتاز باشیم.
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه با 
اشاره به جایگاه روابط عمومی در سازمان ها 
و تاکید رهبر انقلاب برای امیدآفرینی در 
جامعه گفت: توجه به رویکردهای خلاقانه 
و اســتفاده از ابزارهای مختلف رسانه ای به 
منظور انجام تعاملات منطقی و گسترده با 
طیف های مختلف، یکی از موفقیت های 
فولاد مبارکه در عرصه روابط عمومی است. 
وی خاطرنشان کرد: از آنجا که فولاد مبارکه 
برای دستیابی به این مهم عزم جدی دارد، 
آماده ایم تا با همفکری همه صاحب نظران 
عرصه روابط عمومی و رسانه و انجام اقدامات 
مشترک، در راستای اعتلای میهن اسلامی 
حرکت کنیم و علاوه بر پشت سر گذاشتن 
تحریم، توطئه های دشمنان را خنثی کرده 

و اقتدار تولید داخل را به رخ بکشیم.

industry

به گزارش روابط عمومی ورق خودرو چهارمحال و بختیاری ؛آیین تکریم و معارفه مدیر 
عامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با حضور معاون سرمایه گذاری و امور 
شرکت های شرکت فولاد مبارکه، اعضای هیات مدیره و جمعی از مدیران اجرایی این 
مجموعه برگزار شد. در این آیین آقای حمید شجاعی به عنوان مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره جدید شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری معارفه و از آقای وحید میرزایی 

بافتی مدیرعامل قبلی آن، تکریم شد.

مدیرعامل ورق خودرو معرفی شد
معاون تکنولوژی شــرکت فــولاد مبارکه در حاشــیه ســومین رویــدادs۳  گفت: 
هوشمندسازی، تصویر آینده ای نزدیک برای دنیا خواهد بود و شرکت فولاد مبارکه نیز 
در این زمینه آماده همکاری با تمامی ارگان هاست تا به نتایج قابل توجهی در این حوزه 
دست پیدا کند. سید مهدی نقوی اظهار کرد: طی یک سال اخیر که طرح تحول دیجیتال 
در فولاد مبارکه آغاز شده تجارب جدیدی کسب گردید و یکی از محورهای اصلی این 

شرکت در طرح تحول دیجیتال، به اشتراک گذاشتن دانش در کشور بود.

آمادگی فولادمبارکه برای همكاری درهوشمندسازی

مدیریت ناب در
روابط عمومی فولادمبارکه عدم توازن در زنجیره فولاد

مســیری که شــرکت فــولاد مبارکــه در دو دهــه اخیر 
در پیــش گرفتــه، بــه اذعــان کارشناســان اقتصادی 
و اجتماعــی و فرهنگــی، مســیری صحیــح، اصولــی و 
 رو به پیشرفت در راستای برنامه توسعه ایران اسلامی، اسناد 
بالادســتی توســعه در حوزه صنعت و اقتصاد و در راستای 
فرمایشات راهبر اصلی نظام اســلامی و رهبر معظم و فرزانه 

انقلاب اسلامی بوده است.
توسعه بیش از ســه دهه از راه اندازی کارخانه فولاد مبارکه می گذرد، شرکتی 
که کلنگ احــداث آن در ماه های ابتدایی آغاز جنگ تحمیلی هشت ســاله، 
در شرایطی بر زمین زده شــد که همه نگاه ها به جبهه متمرکز بود و اولویت 
برنامه ریزی و بودجه کشــور معطوف به پیروزی حق بــر باطل در جبهه های 
جنگ  بود. در آن زمان، جبهه ای در جنوب و غرب کشور برای مقابله با تهاجم 
و تهدید اســلامیت و جمهوریت نظام جمهوری اسلامی ایران تشکیل شده و 
جبهه های دیگری در اقصی نقاط ایران اسلامی برای پشتیبانی از رزمندگان 
اســلام در نبرد با دشــمن، دفاع از موجودیت نظام، منافع ملی و حراست از 
حیثیت و اقتدار میهن و برنامه ریزی برای آینده صنعت و اقتصاد کشور شکل 
گرفته بود، جبهه ای که بخش مهمــی از آن در مرکز ایران زمین، در اســتان 

اصفهان، در جوار  شهرستان مبارکه شکل گرفت و پایه ریزی شد.

استقامت
 در مسیر تعالی

نبرد و جنگ از صحنه تهاجم و تعــرض نظامی به تهاجم اقتصادی و فرهنگی 
تغییر میدان داد و تحریم ها و فشارهای اقتصادی، به طور مضاعف و فزاینده ای 
افزایش یافت، با این وجود، تغییر آرایش دشــمن و افزایش تهاجمات در ابعاد 
مختلف، تأثیری بر عزم، اراده، همت و تلاش رزمندگان اســلام و فرزندان امام 
خمینی )ره( در پایداری و اســتقامت در مسیر تعالی اســلام و ایران اسلامی 
نداشت و با وجود اینکه خواســت ابرقدرت ها و دشمنان اسلام، مردم و میهن 
اســلامی با بهره گیری از تمام توان و ظرفیت مادی و روانــی، به زانو درآوردن 
جبهه آزادی خواهان و اکثریت خاموش جهان بود، اما اراده الهی بر پایداری این 

نظام و توفیق آن در میادین اصلی این نبرد بود. 
در این میان رزمندگانی در شــرکت فولاد مبارکه، از زمان بمباران این جبهه 
صنعت تا زمان کنونی، با اراده و عزمی راســخ و اســتوار، همــت خود را برای 
فائق آمدن بر همه مشــکلات خارجی و داخلی، توســعه و پیشــرفت ایران 
اسلامی و اقتدار و پایداری نظام اســلامی، توفیق در عرصه صنعت و اقتصاد، 
اشتغال زایی، خودکفایی و اقتصاد مقاومتی به کار بستند و این اراده و همت با 
برنامه ریزی و پشتکار، پس از گذشت ســه دهه پرفرازونشیب به درستی به بار 
نشسته و مسیر خودباوری و اتکا به جوانان و رزمندگان این میهن، همچنان با 

قوت در راستای تعالی ایران اسلامی ادامه دارد.
مسیری که شــرکت فولاد مبارکه در دو دهه اخیر در پیش گرفته، به اذعان 
کارشناســان اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی، مسیری صحیح، اصولی و رو به 
پیشرفت در راستای برنامه توسعه ایران اســلامی، اسناد بالادستی توسعه در 
حوزه صنعت و اقتصاد و در راستای فرمایشات راهبر اصلی نظام اسلامی و رهبر 

معظم و فرزانه انقلاب اسلامی بوده است.
اقتدار ملی و اشتغال آفرینی، نوآوری و شکوفایی، حرکت به سمت اصلاح الگوی 
مصرف و همت مضاعــف و کار مضاعف عناوینی بود که رهبــر فرزانه انقلاب 
اسلامی بر سال های دهه هشتاد نهادند و جهاد اقتصادی، تولید ملی و حمایت 
از کار و سرمایه ایرانی، حماسه سیاســی و اقتصادی، اقتصاد و فرهنگ با عزم 
ملی و مدیریت جهادی، دولت و ملت، همدلــی و هم زبانی، اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل، تولید و اشــتغال، حمایت از کالای ایرانــی، رونق تولید، جهش 
تولید، رونق تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها، عناوین نام گذاری شــده در 
سال های دهه اخیر توسط معظم له بوده که فی الواقع، تبلور همه این عناوین 
و اسامی، در این دو دهه در شــرکت فولاد مبارکه تجلی یافته و با مصداق های 

مستند و روشن در این شرکت تحقق یافته است.

الگوی مثال زدنی از 
شرکتی همراه و پیشرو

۱۲ آبان ماه ســال ۱۳8۰، ســالروز بازدیــد رهبر معظم انقلاب اســلامی، 
آیت الله العظمی امام خامنه ای از شــرکت فولاد مبارکه و یــادآور اهمیت این 
شرکت در نگاه و منظر ملی و توجه ایشان از گذشته تا به امروز به حوزه اقتصاد و 

صنعت و رونق و شکوفایی ایران اسلامی است.
 شــرکت فولاد مبارکه بر خود می بالد که تقدس و تعزز ســالروز حضور رهبر 
دلسوز جهان اسلام در حالی گرامی داشته می شــود که عملکرد این شرکت 
به اذعان همه دوســتداران انقلاب و نظام اســلامی، نمادی از ثمربخشــی 
توصیه های معظم له و عملکرد قابل قبول سربازان این میهن در جبهه اقتصاد 
و صنعت است و ســخن گزافی نیســت اگر بگوییم که اهتمام، اراده، همت و 
سیاست گذاری برنامه ریزان، مدیران، کارکنان و کارگران این شرکت در اجرای 
فرامین رهبر معظم انقلاب اســلامی در حــوزه اقتصاد و رونــق اقتصادی، 
قابل دفاع و تکریم و توجه بوده و به جاست کارشناســان و برنامه ریزان، فولاد 
مبارکــه را به عنوان الگوی مثال زدنی از شــرکتی همراه و پیشــرو در اجرای 
سیاســت های کلی نظام، عمل به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب اسلامی و 
در نهایت توســعه و تعالی نظام اســلامی مورد کنکاش، آموزش، تحصیل و 

مدل سازی قرار دهند.

شرکت موفق در عمل
به فرمایشات رهبر

سالروز بازدید رهبر انقلاب از فولادمبارکه گرامی داشته شد؛

مدیرعامل شرکت فولادمبارکه مطرح کرد؛

مدیر عامل فولاد مبارکه می گوید: نبود توازن در زنجیره فولاد جدی است

 نوسان: معاون خرید شرکت فولادمبارکه 
معتقد اســت تا چندســال آینده شرایط 
تامین مواد اولیه سیال خواهد بود؛ از سوی 
دیگر مشخص کردن سازوکار مناسب برای 
تامین مواد اولیه کارخانجــات تولیدی و 
محدود نشــدن معاملات به بــورس کالا 
موضوعی اســت که باید مورد بررســی 

کارشناسی قرار گیرد.
رضا یزدخواستی در گفت وگو با خبرنگار 
ایراســین، با بیــان این مطلــب در ادامه 
افزود: آزادســازی قیمتگذاری مواد اولیه 
در زنجیره فولاد از ســال ۹۹ آغاز و سپس 
این کالاها در بورس عرضه شــدند و ما نیز 

با اصل قضیه مشکلی نداشتیم اما در نحوه 
عملیاتی شــدن آن ســوالاتی مطرح بود 
و به نظر می رســید ایده های مطرح شده 
بایستی هماهنگ با عرف بین المللی تنظیم 
و فرموله شــود. به گفته وی، شرکت های 
معدنــی بــه طورطبیعی در این مســیر 
علاقه مند بودند تــا قیمت ها افزایش پیدا 
کند و بــورس را به عنوان یــک ابزار برای 
این کار می دانستند، بنابراین این موضوع 
را بشدت دنبال کردند؛ البته در مقابل این 
موضوع، دیدگاه ما به عنوان یک شــرکت 
فولادی این بود که بــورس جایگاه خود را 
دارد و لیکن تامین و قیمتگذاری در بورس 

کالا برای تناژهای بالا و سنگین امکان پذیر 
نیست و مانند همه جای دنیا برای این نوع 
معاملات ســنگین، مذاکره و توافق روش 
قابل قبول و منطقی تــری خواهد بود. به 
گفته وی، اکنون ســنگ آهن و دیگر مواد 
اولیه در بــورس کالا عرضه و به قیمتهای 
معینی معامله می شود. اما در برخی موارد 
مشــاهده می شــود قیمتی که برای این 
محصولات در بورس کشف می شود بالاتر 
از قیمت بازار آزاد اســت. یا حتی برعکس 
در شرایطی در بازار، تولیدکننده می تواند 
محصول خود را با قیمت بالاتری به فروش 
برســاند. وی تصریح کرد: به نظر می رسد 

برای تامین مــواد اولیه عملی ترین راهکار 
این است که شرکت های بزرگ با یکدیگر 

مذاکره و به تواقق برسند.

معاون خرید شرکت فولادمبارکه:

تا چند سال آینده شرایط تامین مواد اولیه سیال خواهد بود

عدم توازن در زنجیره فولاد به ویژه در صنایع پایین دستی که با ظرفیت کمتر از ۴۰درصد فعالیت 
نشان می دهد. مدیر عامل فولاد  را  زنجیره  امر عدم مدیریت در  این  و  می کنند، جدی است 
مبارکه گفت: در طرح های توسعه  صنعت فولاد تجدید نظر شود، چرا که توسعه ها بیشتر کمی  بوده در حالی 
که توسعه پایدار در زنجیره فولاد با تولید محصولات کیفی و خاص به سرانجام می رسد. محمد یاسر طیب نیا 
افزود: همان گونه که در همایش ها به چالش های بزرگ فولاد اشاره می شود، باید با سرعت و دقت چاره ای برای 
آنها اندیشیده شود، در غیر این صورت به دلیل عدم توازن در زنجیره تولید، شرکت های قوی جهان ما را حذف 

خواهند کرد.
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محمدرضا تاجدار، رییس انجمن تولیدکننـدگان، صادرکنندگان و واردکنندگان محصولات 
دخاني از افزایش قیمت سیگار در سه ماهه چهارم سال و در پي اجراي قانون جدید مالیات 
بر ارزش افزوده سیگار خبر داد و گفت که احتمالا سهم بیشتري از بازار در اختیار کالاي 
قاچاق قرار گیرد. وي گفت: مالیات بر ارزش افزوده براي تولیدکنندگان داخلي ۲۵ درصـد 
و براي تولیدکنندگان بین المللي ۴۰ درصد اعلام شده است. اما اعمــال ایــن قانون همراه 
با تـورم اســفندماه سبب مي شود بازار در اختیار کالاهــاي دخاني قاچـاق قـرار گیرد..

محمدرضا جولایي، مدیر دیسپچینگ شرکت ملي گاز ایران با بیان اینکه افزایش 
مصرف گاز در کشور از سه هفته پیش آغاز شد، اظهار داشت: افزایش مصرف گاز و 
سرد شدن هوا در حالي از اواخر مهر ماه آغاز شد که این افزایش مصرف در سال گذشته 
از اواخر آبان شروع شده بود. وی افزود: ایران در مجموع، سه برابر اروپا انرژي مصرف 
مي کند. با توجه به این رشد مصرف، روزانه معادل دو فاز پارس جنوبي افزایش مصرف 

در بخش خانگي به ثبت رسیده است.

ایران سه برابر اروپا  انرژي مصرف مي کندسیگار گران مي شود؛ قاچاق زیاد
 گزارش

 نوسان : رییس کانون کارآفرینان استان اصفهان با تاکید بر ضرورت 
انتقال تفکر کارآفرینی به ســطح عمومی جامعه، گفت: بزرگ ترین 
چالش کارآفرینان، ناامیدی به آینده است، اما اگر سرزندگی را در آنها 
تقویت کنیم، رفع موانع برای آنها راحت تر خواهد بود. مهدی شــیخ 
سجادیه، به مناســبت هفته جهانی کارآفرینی در جمع خبرنگاران، 
با اشاره به اینکه فصل نوینی در حوزه کارآفرینی در دنیا رقم خورده 
است، اظهار کرد: تمایز کشورهای توسعه یافته با کشورهای در حال 

توسعه و جهان سوم در اهمیتی است که به بخش خصوصی می دهند.
رییس کانون کارآفرینان استان اصفهان تصریح کرد: اعتماد به بخش خصوصی 
تصمیم درستی اســت و امیدواریم این موضوع در کشــور به صورت ریشه ای 
دنبال شــود. وی گفت: هدف کانون کارآفرینی اســتان هدایت کل جامعه به 
سمت کارآفرینی است و این مهم باید از مدرســه به پوسته شهر و جامعه وارد 
شود تا نسبت اقتصاد کشور از دولتی به خصوصی به ویژه در اصفهان تغییر کند. 
به گفته شیخ سجادیه، برنامه های کانون کارآفرینی اصفهان شامل برنامه های 
ساختاری، توسعه ای، مالی و آموزشــی و مطالعاتی است. وی با انتقاد بر اینکه 
در دستگاه ها و بخش های مختلف استان، اقدامات موازی در حوزه کارآفرینی 
در حال انجام است، گفت: این کارها چیزی به جز اســراف و از بین بردن اموال 

دولتی نیست. 

اشاعه تفکر کارآفرینی
رییس کانون کارآفرینان استان اصفهان تصریح کرد: همواره ایده در بخش دولتی 
رشد نمی کند و بخش دولتی تنها می تواند خریدار این ایده ها باشد. وی با بیان 
اینکه در مباحث توسعه ای هدف ما معرفی کانون کارفرمایان است، گفت: در 
قدم بعدی چندین کمیته در بخش های تخصصی همچون گردشگری و … 
شکل گرفته است. شیخ سجادیه همچنین تاکید کرد: انتقال تفکر کارآفرینی به 
سطح عمومی جامعه یکی دیگر از اهداف توسعه ای این کانون است. وی گفت: 
امروز بزرگ ترین چالش کارآفرینان، ناامیدی به آینده است، اما اگر سرزندگی را 
در آنها تقویت کنیم، رفع موانع برای آنها راحت تر خواهد بود، بنابراین در کانون 
کارآفرینان استان می خواهیم برای فردی که دارای ایده است بستری را جهت 

تسهیل گری فراهم کنیم تا کارآفرینان به پیش روند.

دولت ها جسارت واگذاری امور 
به بخش خصوصی را ندارند

در ادامه این نشست دبیر کانون کارآفرینان استان اصفهان گفت: واژه کارآفرینی 
چند سالی ست در کشور و تنها در گفتمان ها مطرح است و کمتر در حوزه عملی 
و حاکمیتی دیده می شود، درحالی که تمام تحولات عمده دنیا محصول تفکر 
و ایده های کارفرمایان اســت.  فرهاد رحیمی افزود: شــاید اگر دستاوردهای 
کارآفرینان در دوران کرونا نبود این بیماری تاثیرات منفی بسیاری بر زندگی ما 

بر جای می گذاشت. 
وی با بیان اینکه اگرچه در دنیا تغییرات در اقتصاد محصول کارآفرینی است، اما 
در ایران کمتر به حوزه کارآفرینی توجه شده است، تاکید کرد: متاسفانه امروز در 
سیستم دولتی بحث کنترل و نظارت تنها اهمیت دارد، اما خلاقیت و تفکر در 

اقتصاد کشور جایی ندارد. 
دبیر کانون کارآفرینان استان اصفهان با اشاره به اینکه هنوز  اقتصاد دولتی در 
کشور جاری است گفت: دولت ها جسارت واگذاری امور به بخش خصوصی را 
ندارند، درحالیکه اکنون مدیریت دولتی نتیجه خود را در اقتصاد کشــور نشان 
داده است. وی با تاکید بر اینکه تنها راهکار رهایی از وضع موجود واگذاری اقتصاد 
به بخش خصوصی اســت، چراکه این بخش می تواند تحــول و نوآوری ایجاد 
کند، تصریح کرد: ما در کانون کارآفرینی اصفهان به دنبال جدی گرفتن بخش 

خصوصی هستیم.
 رحیمی گفت: به همین منظور امسال برنامه ریزی مدونی برای هفته کارآفرینی 
در استان اصفهان انجام داده ایم و برنامه های این هفته از دوشنبه ۱7 آبان آغاز 
می شــود و با توجه به حجم آنها تا ۹ روز ادامه دارد. وی با اشاره به اینکه ریشه 
کارآفرینی از تعهد گرفته می شود، گفت: بزرگترین مانع تمام کسب و کارها در 
کشور بروکراسی اداری در دستگاه های دولتی است و به نوعی بخش عمده ای از 

انرژی کارآفرینان در دستگاه های دولتی گرفته می شود.

نسل امروز "آماده خور" شده اند
دیگر عضو هیات مدیره کانون کارآفرینان استان اصفهان نیز گفت:  نسل امروز 
"آماده خور" شده اند و کمتر زیر بار مسوولیت و تعهد کارآفرینی می روند. فرحناز 
علیزاده، کارآفرینی زنان و ایجاد فرهنگ کارآفرینی را ۲ مقوله پرُاهمیت و قابل 
بحث دانست و گفت: فرهنگی که از شــغل و کار وجود دارد دارای اشکال است 
زیرا همواره بدنبال این هستیم که فرد دیگری شــغل ایجاد کند و ما بر سر آن  
کار حاضر شویم. وی: فرهنگ حاکم بر کار امروز "دلالی" است و اقتصاد دلالی 

حکمفرماست.
شایان ذکر است، هفته جهانی کارآفرینی)GEW( بزرگترین رویداد هماهنگ 
برای ترویج و ترفیع کارآفرینی در جهان است که هر سال از 8 تا ۱۴ نوامبر برابر با 
۱7 آبان تا۲۳ آبان برگزار می شود. در این رویداد هماهنگ، با تشویق افراد تلاش 
می شود تا نسل جدیدی از کارآفرینان به راه اندازی کسب و کار، فکر و کسب و 
کار شخصی خود را آغاز کنند. عقیده بسیاری بر این است که این کمپین عظیم 
جهانی می تواند باعث ترفیع جایگاه کارآفرینی در افکار شــده و مُشوقی برای 

راه اندازی کسب و کار توسط احاد جامعه شود.
 این رویداد، مراسمی برای ارج نهادن به نوآوران و خالقان اشتغال است، کسانی 
که ایده های خود را حیات بخشیدند و کسب و کاری را پایه گذاری کرده و باعث 

رشد اقتصادی در کشور خود و توسعه رفاه انسانی شدند.

فصل نوین
 در حوزه کارآفرینی

رییس کانون کارآفرینان استان اصفهان عنوان کرد:

 نوســان: مشــاور وزیر جهاد 
کشاورزی با اشــاره به اینکه طی 
سال گذشته بیش از 3.۲ میلیارد 
دلار محصــولات کشــاورزی و 
باغبانی را به دنیا صادر کرده ایم، 
گفت: حوزه گل و گیــاه قابلیت 
صادرات بیــش از ۱۰ میلیارد دلار 

محصولات را دارد.
شــاهین رســتم پور، در چهارمین 
جشنواره گل و گیاهان زینتی پاییزه 
در بازار بین المللی گل و گیاه سپاهان، 
اظهار کرد: تغییر اقلیــم به اجبار ما را 
به سمت تولید محصولات کشاورزی 
در فضاهــای جدید همچــون فضای 
گلخانه ای بــرده اســت. وی با بیان 
اینکه فضاهای جدید کشــت گلخانه 
ای در استان اصفهان در حال توسعه 
است، گفت: استان اصفهان با داشتن 
بیش از ۲ هــزار هکتــار گلخانه، ۱۰ 
درصد از فضای گلخانه ای کشور را به 
خود اختصاص داده است. مشاور وزیر 
جهاد کشاورزی گفت: استان اصفهان 
به عنوان شاخص ترین استان کشور 
در تولید و عرضه محصولات کشاورزی 
مطرح است و محصولات تولیدی آن 
به کل کشــور و خارج صادر می شود. 
وی تاکید کرد: ما در تولید محصولات 
کشــاورزی با قابلیت صادرات رشــد 
قابل ملاحظــه ای داشــته ایم و طی 
سال گذشته بیش از ۳.۲ میلیارد دلار 
محصولات کشــاورزی و باغبانی را به 
دنیا صادر کرده ایم. رســتم پور تاکید 
کرد: طی دو ســال گذشــته با شیوع 
کرونا، بیشترین آسیب را حوزه گل و 
گیاه از این بیماری دید با این وجود این 
دوره بد طی شــده و همچنان فعالان 

این حوزه پایدار و فعال هستند.
رئیــس ســازمان جهاد کشــاورزی 
اســتان اصفهان نیز در این مراسم با 
اشاره به کشاورزی استان که به دلیل 
خشکسالی و بارگذاری بیش از حد بر 
منابع آبی زاینــده رود امروز وضعیت 
خوبی ندارد، اظهار کرد: اکنون چاره ای 
به جز مقابله و ســازگازی با  شــرایط 
رانداریم، اما آبی کــه از حوضه زاینده 
رود رفتــه بایــد با تلاش مســئولان 

برگردانده شود. 
مهــرداد مرادمند تاکید کرد: اســتان 
اصفهان و زاینــده رود از این بارگذاری 
اضافه و بیش از اندازه آســیب دیده و از 
ســوی دیگر با توجه به اقلیم خشــک 
و نیمه خشــک باید خود را با شــرایط 
موجود ســازگار کنیم که یکی از این 
راهکارها توسعه کشت گلخانه ای است. 
رئیس هیات مدیره بــازار بین المللی 
گل و گیاه سپاهان نیز در این مراسم 
با اشــاره به اینکه امــروز چهارمین 
دوره این جشــنواره برگزار می شود 
که با توجه به دو جشــنواره شــب بو 
ششمین جشــنواره در این محل در 
حال برگزاری اســت، گفت: این بازار 
در مســاحت ۲.۵ هکتار بنا شده و به 
سالن های مجزا برای گیاهان فصلی، 
ســالن ابزار و نهاده ها و ... تقسیم می 
شــود. مصطفــی آدینه افــزود: این 
مجموعــه از ســال ۱۳۹۲ پی ریزی 
شــده و در فازهای مختلف با حضور 
استانداران مختلف افتتاح شده و تنها 
چند درصد از فاز سوم این بازار تا زمان 
بهره برداری و افتتاح باقی مانده است، 
همچنین این بازار موجب اشــتغال 
مســتقیم ۴۰۰ نفر و اشــتغال غیر 

مستقیم ۲۲۰۰ نفر شده است.

ذوب آهــن اصفهان موفق شــد رکورد 
ســود آوری خود را تنهــا در ۶ ماهه اول 
سال ۱۴۰۰ ارتقاء دهد و با افزایش ۱۹۵ 
درصدی به سود بیش از ۲ هزار میلیارد 
تومان برسد و حاشــیه سود این شرکت 
برای اولین بار از ۱۲ درصــد عبور کرد. 
مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان دراولین 
روز نمایشــگاه ماینکــس) نمایشــگاه 
فرصت  های ســرمایه گزاری در معدن و 
صنایع معدنی ایــران ( در یک کنفرانس 
خبری با بیان این مطلــب گفت: عمده 
ســود آوری ذوب آهن اصفهان حاصل 
بهبــود فراینــد ، تولید محصــولات با 
ارزش افــزوده بالاتــر و رشــد صادرات

 بوده اســت و تنها حــدود ۳۰ درصد از 
این افزایش ســود حاصل تورم و افزایش 

قیمت ارز می باشد .

رقابت ناعادلانه
۵۰ درصد هزینه تولید ذوب آهن مربوط 
به حامل های انرژی است. منصور یزدی 
زاده با بیان مطلب گفــت: فرایند تولید 
ذوب آهن اصفهان با سایر تولید کنندگان 
متفاوت اســت و حامل های انرژی را که 
وارد می کنیم، ۵۰ درصــد هزینه های 
ما را حامل های انرژی تشکیل می دهد 
در حالیکــه در حال حاضر که شــاهد 
رشــد قیمت های حامل هــای انرژی 
هستیم این میزان برای رقبای ما تنها به 

۱۰ درصد رســیده که نشان دهنده یک 
رقابت ناعادلانه می باشد .

مدیرعامــل ذوب آهــن خاطرنشــان 
ساخت: صادرات ذوب آهن اصفهان که 
به بیش از ۱7 کشور جهان صورت گرفته 
اســت با رشــد ۲۴ درصدی تناژ و رشد 
بیش از ۱۰۰ درصــدی درآمد به بیش از 
۶۰۰ هزار تن در ۶ ماهه اول سال جاری 
رســید که در آمد ارزی آن بالغ بر ۳۴۳ 

میلیون دلار شد .

پیوند 
صادرات با واردات 

وی افزود : تلاش ما این بود که با رشــد 
صادرات ، ازافزایــش قیمت های جهانی 
بیشترین بهره را ببریم و در داخل با رشد 
تنوع محصولات و تولیــد محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر از جملــه انواع ریل ،

آرک معدنــی ، ناودانــی ، تیرآهن های 
سبک و میلگرد های آلیاژی را روانه بازار 
کردیم و نیاز کشــور به این محصولات 

تامین شد .
مدیرعامــل ذوب آهن گفــت : یکی از 
اســتراتژی ها ما در جهت افزایش سود ، 
پیوند دادن صادرات به واردات است . در 
واقع از کشــورهایی که کک و زغال وارد 
می کنیم در مقابل صــادرات محصول 
انجام می دهیم که منجر به ایجاد ارزش 

افزوده شده است.

۱5 محصول جدید 
اضافه شد

منصور یــزدی زاده افــزود : بیش از ۱۵ 
نوع محصول جدید برای امسال در سبد 
محصولات تولیــدی ذوب آهن اصفهان 
قرار گرفــت که تاکنون بی ســابقه بوده 
اســت و محصولاتی کــه در ذوب آهن 
تولید شــده اســت دارای ارزش افزوده 

بالایی است.
مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان گفت : با 
توجه به تولید ریل در ذوب آهن اصفهان 
محصولاتی که تولید می شــود به وزارت 
صمت اعلام می شود تا در جهت واردات 
در جریان باشــند که چه محصولاتی در 
داخل تامین می شود و نیازی به واردات 
آن محصول نیست .وی افزود : با توجه به 
اینکه ذوب آهن کمترین بهره را از یارانه 
انرژی دریافــت می کنــد امیدواریم در 
زمستان مشکلی در زمینه انرژی نداشته 

باشیم. 
روش تولید ذوب آهن ، کوره بلندی است 
و لذا در زمســتان با محدودیــت گاز در 
بخش های تولید چدن و فولاد با مشکل 
چندانی مواجــه نمی شــویم هر چند 
بخش نورد با کمبود گاز مشــکل خواهد 
داشت. درمجموع امیدواریم سایر صنایع 
فولادی هم در این زمینه مشکلی نداشته 

باشند .
یزدی زاده گفت : ظرفیت تولید فولاد ما 

به ۴۰ میلیون تن رسیده است و مشکلی 
در جهــت تامین آن بــرای یک میلیون 
واحد مسکونی نداریم. مهم ترین مشکل 
ما در زمینه بوروکراسی های اداری است 
که بهتر است اتاق فکری ایجاد و تمامی 
تولیدکنندگان نیز در این اتاق فکر حضور 
داشته باشند تا موانع رسیدن به ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی بررسی شود 
و به دغدغه تولیدکنندگان فولاد و سایر 

صنایع مرتبط با مسکن رسیدگی شود .

برنامه ریزی صادرات 
ریل 36 متری 

وی افزود: در زمینه صادرات ریل با توجه 
به توان تولید ریل ۳۶ متــری به دنبال 

بازارهای صادراتی هستیم. 
امــا در زمینه توقــف صــادرات ریل به 
افغانستان باید عنوان کنم بحث قرارداد 
ریل ما مربوط به دولت قبلی افغانستان 
بوده ود در خصــوص ارتبــاط با دولت 
جدید تابع سیاســت های نظام مقدس 

جمهوری اسلامی هستیم .
مدیرعامل ذوب آهن گفت : امیدواریم با 
توجه به شرایط تحریمی که وجود دارد 

موانع موجود برطرف شود . 
تا کنــون مانعی به لحــاظ تحریم ها در 
واردات و صادرات نداشــته ایم و بیشتر 
تحریم هــای مــا و مشــکلات، داخلی 

هستند.
 امیدواریــم قراردادهای جدیدی منعقد 
شود و شــاهد صادرات ریل باشیم .وی 
افزود : در حوزه ریل بــا تولید انواع ریل 
های شــهری توان  تامین کلیه ریل های 
مورد نیاز مترو را داریــم ، همچنین در 
پروژه ریلی چابهــار – زاهدان تمام ریل 

آن از سوی ذوب آهن تولید میشود .
یزدی زاده به پروژه های جدید توســعه 
این شــرکت اشــاره کرد و گفت : پروژه 
ساخت پلنت اکســیژن که تولید آن ۲۵ 
هزار متر مکعب اســت که شرایط تولید 
فولاد را بهبود می بخشــد . پروژه پساب 
در حوزه تامین آب و حفظ محیط زیست 
در حال انجام اســت که با خرید پساب 
شهرســتان اطراف انجام شــده است . 
احداث کوره پاتیلی و همچنین ساخت 
باتری شماره ۲ کک ســازی را در دست 
اجرا داریم کــه ۴۰۰ تــا ۴۵۰ هزار تن 
به تولید کک ما می افزایــد و با توجه به 
افزایش قیمــت کک ، ارزش افزوده آن 

۲۵۰ تا ۳۰۰ دلار در هر تن است .
مدیرعامل ذوب آهن به شــرایط خوب 
شــرکت های تابعه این مجتمع عظیم 
صنعتی نیز اشــاره کرد و گفت : در شش 
ماهه اول ســال جاری ، خوشــبختانه 
شــاهد ســود آوری تمام این شرکت ها 
برای اولین بار بودیم و تولید نیوجرســی 
ســبز نیز برای اولین بار توسط شرکت 

تارابگین صورت گرفت.

روی ریل توسعه
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان مسیر رشد این شرکت را تشریح کرد:  گزارش

کشاورزی اصفهان
وضعیت خوبی ندارد

citizen

در زمینه صادرات ریل با توجه به توان تولید ریل 36 متری به دنبال بازارهای صادراتی هستیم

 نوسان : در ۱۰ ســال گذشته با اصلاح  
و بازســازی خطــوط انتقال و شــبکه 
فرســوده توزیع، از هدر رفت 7۰۰ لیتر 
آب شرب و بهداشت در ثانیه، جلوگیری 

به عمل آمد. 
معاون بهره برداری و توســعه آب آبفای 
اســتان اصفهان گفت: در دهــه اخیر با 
اصلاح و بازســازی۲۵۶ نقطه ازخطوط 
انتقال و شــبکه توزیع با قطرهای  8۰۰، 
۱۰۰۰ و ۱۴۰۰ میلیمتــر از هدر رفت 

این میزان آب شــرب در ســطح استان 
اصفهان جلوگیری شد. 

ناصر اکبری شناســایی و مهار نشــتی 
خطوط انتقال آب را یکی از عوامل مهم 
در افزایش بهره وری منابع آبی دانست و 
اعلام کرد: 7۰۰ لیتر در ثانیه آب، معادل 
آب شرب مورد نیاز شــهر نجف آباد، با 
جمعیتــی بالغ بر ۳۵۰ هزار نفر اســت. 
وی افزود: شناســایی و مهــار به موقع  
نشتی خطوط انتقال و شبکه توزیع آب 

در اســتان باعث شــد که اصفهان  هم 
اکنون کمترین میــزان آب بدون درآمد 
در کشــور را به خود اختصــاص دهد.
اکبری با اشــاره به رونــد نزولی میزان 
هدر آب در استان اصفهان تصریح کرد: 
در ســال 8۶ میزان آب بدون درآمد در 
اســتان اصفهان ۳۱ درصد بــود که این 
رقم در سال ۱۴۰۰ درشــهر اصفهان به 
۱۶.۱ و در اســتان به حدود ۱8 درصد 

کاهش یافته است.

با اصلاح و بازسازی خطوط انتقال و شبکه توزیع آب در ۱۰ سال گذشته صورت گرفت؛

جلوگیری از هدر رفت ۷۰۰ لیتر در ثانیه آب شرب در استان اصفهان

ذوب آهن اصفهان در 6 ماهه اول سال ۱۴۰۰ با وجود کمبود مواد اولیه و بحران آب، در تولید چدن 
مذاب ۱۰ درصد نسبت به 6 ماهه اول سال گذشته رشد داشت و ۱۲ محصول جدید نیز به سبد 
محصولات این مجتمع عظیم صنعتي اضافه شد. همچنین این شرکت، در 6 ماهه اول سال جاري 
6پروژه جهت تامین پایدار آب کارخانه، ۲ پروژه جهت توسعه و بهینه سازي ظرفیت تولید و 5 پروژه جهت اصلاح 
ساختار فني کارخانه در دست اقدام دارد. منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در نمایشگاه فرصت 
های سرمایه گزاری در معدن و صنایع معدنی ایران تاکید کرد: عمده سود آوری ذوب آهن اصفهان حاصل بهبود 
فرایند ، تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر و رشد صادرات بوده است و تنها حدود 3۰ درصد از این افزایش 

سود حاصل تورم و افزایش قیمت ارز می باشد 
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سـرمایه داری بـا پیشـکش محصـولات آشـپزخانه و لـوازم 
خانگـی به نیابت از مـرد برای مشـارکت در کار خانگی، هرچه 
بیشـتر تفکیک جنسـیت کار خانگی را تثبیت کـرده و از این 
طریـق نه تنها مشـکل زنـان مبنی بـر کلیشـه" کار خانگی 
زنانـه نیسـت" را حـل نمی کند بلکـه صورت مسـئله را پاک 
مـی کند و بیشـتر از زنـان، به کمک مـردان برای شـانه خالی 
کـردن از مشـارکت در کارخانگـی می شـتابد. در واقـع لوازم 
خانگـی سـپر بـلای مـردان می شـوند تـا حلال مشـکلات 
زنانشـعار »صرفه جویـی در زمان« سـرمایه دارانه کـه ادعای 
یـاری رسـاندن بـه زنـان بـا توسـعه تکنولوژیکـی ابـزار و 
محصـولات لوازم خانگـی را دارد، زمانی می تواند میسـر واقع 
شـود که به این همدسـتی سـرمایه داری و مردسـالاری یک 
بـار بـرای همیشـه خاتمه داده شـود وگرنـه تا زمانـی که کار 
خانگـی زنانه باشـد، طبـق قانون پارکینسـون در مـورد زنان 
خانـه دار می تـوان گفت »کار بزرگ می شـود تـا زمان موجود 

را پـر کند«
اندونـزی خانـه هـا کوچـک مـی شـوند، لوازم پیشـرفته تـر می شـوند اما 
کارخانگـی کـش دارتـر می شـود چـون باید ظـرف زمـان را تـا جایی که 
میتواند اشـغال کند پس به ازای هر وسـیله ی صرفه جویی در زمان، یک 
کار اضافی باید به فهرسـت کارخانگی افزوده شـود تا حس کارآمدی زن را 
اشـباع کنـد. بنابراین هیچ یـک از این لوازم و تمهیدات مـدرن تا زمانی که 
گره کور تاریخی کیسـتی زن و چیسـتی هویت زن را بازنکند، نمی توانند 
نویدبخـش آزادی زن بـوده و چنانچـه بایـد زن را از قیـد و بنـد کارخانگی 
رهایی بخشـد و صرفاً با دادن جلوه باسـمه ای و سـانتیمانتال از کار خانگی 
آن را از معنـا تهـی مـی کنـد و دردی از زنـان دوا نکـرده و بـا القـای حس 
پوچـی و بلا اسـتفاده بـودن به زنان که دیگـر کاری برای انجـام دادن باقی 
نمانـده و همـه چیز تحت کنترل ابزار اسـت، آنـان را حتی از امتیـاز ارزش 
تنها کار مشـروع در نظام مردسـالاری یعنی کارخانگی با وجود رد موافقت 
بـا اسـتعفای زنـان، محـروم کـرده و نادیدنـی اش سـاخته و بـه موضوعی 
حـل شـده و پیـش پـا افتاده بـدل می سـازد کـه جامعـه را از پرداختن به 
مشـکلات آن باز می دارد و این گفتمان را که »کار خانگی چیزی نیسـت، 
زنـان زیـادی شـلوغش می کنند« را بازتولیـد می کند. در واقـع زنان هنوز 
در همـان پسـت قبلـی کارخانگی حضـور دارند اما نه تنها ترفیعـی در این 

پسـت نگرفتند بلکه کارشـان بی ارزش تر و نامرئی تر شـده اسـت.

نیمه پر لیوان
چنیـن تعبیـری از کارخانگـی، انسـان بـرده ی ابـزار را تئوریزه مـی کند و 
الگـوی مصرف را بجای حل مشـکلات و رفع نارضایتـی حقیقی زنان خانه 
دار از عدم مشـارکت حقیقی در سـاخت جهان پیش پای زنان می گذارد. 
مقصـود بـه هیـچ عنوان نفی نیمه پـر لیـوان و نادیده انـگاری وجوه مثبت 
خدمـات محصـولات سـرمایه داری بـرای کمـک بـه زنـان برای خـروج از 
خانه و ورود به سـپهر عمومی و تسـهیل امور خانگی نیسـت بلکه انتقاد بر 
سـازمان یافته تر شـدن کلیشـه های جنسیتی و کار زنانه شـده است که از 
طریق بهره کشـی و چنگ زدن و سواسـتفاده از ناخرسـندی و بی قراری و 
احسـاس بـی هویتی زن خانـه دار وعده ی دگرگونی زندگـی و حال خوب 
و خـروج از مـلال کار خانگـی را بـا تزریق حس نیاز به خریـد و مصرف زن 
یعنـی هرچـه بیشـتر غـرق شـدن در آن و نه نجـات از آن در جهت سـود 
بیشـتر سـرمایه دار می دهد، فریب زن و سـوار شـدن بر خلا های هویتی 
او بزرگتریـن دسیسـه بـرای اسـتثمار زن و انسـانیت زدایی وی اسـت، این 
امکانـات ناقـص و یـک جانبه چنانچه کریسـتین دلفـی و دیانا لئونـارد به 

درسـتی اشـاره می کنند، سبب شـدند که:
اول: برخـی کارهایـی کـه قبلا زن می توانسـت خـود را از آنها کنار بکشـد و 
میشـد آنها را در منزل انجام داد مجدداً به او محول شـد مثل شسـتن لباس

دوم: برخـی امـور بـا معیـار بالاتـر و دفعات بیشـتر انجـام داده شـوند مثل 
آشـپزی و نظافـت و مراقبـت از کودک

سـوم: معیـار هـای خانـه داری علی رغم اخراج مسـتخدمان خانگـی بدون 
تغییـر و بـدون افزودن لزوم مشـارکت سـایر اعضا و همسـران، همچنان بر 

عهـده زن خانـه دار گذاشـته شـد بنابراین کار زنانه مضاعف شـد.
سـرمایه داری بـا پیشـکش محصولات آشـپزخانه و لوازم خانگـی به نیابت 
از مرد برای مشـارکت در کار خانگی، هرچه بیشـتر تفکیک جنسـیت کار 
خانگـی را تثبیـت کـرده و از ایـن طریـق نـه تنهـا مشـکل زنـان مبنی بر 
کلیشـه” کار خانگی زنانه نیسـت” را حل نمی کند بلکه صورت مسـئله را 
پـاک می کند و بیشـتر از زنـان، به کمک مردان برای شـانه خالی کردن از 
مشـارکت در کارخانگی می شـتابد. در واقع لوازم خانگی سـپر بلای مردان 

می شـوند تـا حلال مشـکلات زنان!
حـال آنکـه رهایـی زن در چهارچـوب سـرمایه داری وابسـته بـه ۳ شـرط 
اسـت کـه اصـولا با تحقق آنـان سـرمایه داری خود از مفهوم تهی میشـود 
چراکـه بنیـان هـای خود را بـر بهره کشـی از زنان اسـتوار کرده اسـت که 

عبارتند از :
 اول: برهم زدن نظم جنسیتی کار و تقسیم دوباره وظایف

دوم: قطـع تعلـق و وابسـتگی اقتصـادی زنـان بـه مـردان کـه خود مسـتلزم 
دسـتمزد برابر در ازای کار برابر و در هم شکسـتن کلیشه های جنسیتی ست

سوم: تغییر ایدئولوژی جنسیت) به استناد از میشل بارت(

رفتم توی مغازه تعمیرات کامپیوتر و گفتم: ببخشــید این 
تبلت من صفحه ش یهویی تاریک شد.

مغازه دار گفت: بله حتما یــه نگاهی بهش میندازم. ممکنه 
ال سی دیش سوخته باشه اگر سوخته بود عوضش کنم...؟

-  بله لطفاً، خیلی بهش احتیاج دارم
-  فردا بعد از ظهر بیایید تحویل بگیرین.

روز بعدش رفتم و تبلت را سالم بهم تحویل داد. هزینه ش 
را پرسیدم گفت: هیچی، چیز مهمی نبود فقط کابل فلش 

شل شده بود، سفت کردم همین.
تشکر کردم و اومدم بیرون... نشســتم تو ماشین ولی دلم 
طاقت نیاورد. می تونســت هر هزینه ای را به من اعلام کنه! 

خودم را آماده کرده بودم...
کنار پاساژ یک شیرینی فروشــی بود. یک بسته شکلات 
گرفتم و دوباره رفتم پیشش. گذاشتم رو پیشخون و بهش 

گفتم: دنیا به آدم هایی مثل شما نیاز داره... هیچوقت عوض 
نشــو! از بالای عینکش یه نگاهی بهــم انداخت و متوجه 
موضوع شد. لبخندی زد و گفت: عین جمله پدرم را تکرار 

کردید.... حیف که ماه پیش بخاطر کرونا از دنیا رفت...
تســلیت گفتم و ازش خداحافظی کردم. در راه برگشــت 
به این فکر می کــردم که تغییر در آدم ها بــه تدریج اتفاق 
می افته. تنها چیزی که می تونه ما را در مســیر درستکاری 
و امانت داری حفظ کنه یک جمله ســاده از عزیزترین آدم 

زندگیمونه...
آدمِ خوب! هیچ وقت عوض نشو...

ان شاالله که جامعه پر بشه از آدمهای خوب.
و  شــغل  در  کــس  هــر  کنیــم،  تمریــن  بیاییــم 

حرفه و جایگاه خودش .
آدم خوبی بشویم ضرر ندارد.

یک نفر کامنت گذاشته بود زیر این پســت:  عالی و نیکو 
سخنی است. دیروز من هم رفتم توی خیابان باغ فردوس 
یک بســتنی فروشــی دو تا ظرف هر کدام دو اســکوپ 
بســتنی با طعم مورد نظر انتخاب کردم. فروشنده بعد از 
تزئین گذاشت روی ترازو و به صورت وزنی قیمت بستنی 
را حســاب کرد. من هم متعجب پرداخت کردم چون می 
تونست همینطوری بگه اسکوپی ۳ تومن ولی وقتی کشید 
شد اسکوپی ۲7۵۰ تومن. بیایید این آدم های خوب را به 
هم معرفی کنیم. دمشــون گرم و خدا به رزق و روزیشون 

برکت بده.

سید محمد میررضوي، دبیر سندیکاي صنایع کنسرو ایران اعلام کرد؛ قیمت انواع کنسروها 
نسبت به سال گذشته حدود ۱.8 برابر شده که علت آن افزایش قیمت مواد اولیه از جمله 
محصولات کشاورزي و شکر است. وي افزود: قیمت کنسروهاي غیرگوشتي شامل انواع 
خورشت ها، خوراک لوبیا و عدس، ذرت، مربا، ترشي و شور به دلیل افزایش هزینه بسته بندي در 
سال جاري افزایش یافته است. ابتداي امسال کارخانه هاي شیشه قیمت محصولات خود را حدود 
۵۰ تا ۶۰ درصد افزایش دادند که در قیمت بسیاري از محصولات کنسروي تاثیر داشته است.

عباس آشتیاني مدیرعامل انجمن بلاک چین اظهار کرد: اقتصاد دیجیتال در کشورهاي 
همسایه ما در حال رشد است و ما تا سال ۹8 جایگاه خوبي در این حوزه در منطقه 
داشتیم اما به دلیل برخي اهمال کاري ها، در حال حاضر شرایط مساعدی  وجود ندارد. وي 
یادآور شد: بانک مرکزي در جایگاهي نیست که آیین نامه هاي ماینینگ را تنظیم کند و 
صلاحیت این کار را ندارد. دارایي دیجیتال یک بازار هم ارز با سایر دارایي ها است و محدود 
به یک دستگاه یا نهاد خاص نمي شود که سازمان بورس یا بانک مرکزي متولي آن باشند.

بانك مركزي صلاحيت نداردكنسروها چقدر گران شدند؟
لوازم آشپزخانه 

و موقعیت زنان در جوامع مدرن

  کارخانه دار 

 جامعه
کیاست

آدم خوب عوض نشو
نگاره

شبکه توسعه

بگذاریـد اول نـگاه کنیم کـه در دنیا چه تغییـری رخ داده. 
بعـد مـی آییم سـراغ خودمـان. قبلا شـرکت هـای بزرگ 
واحدهـای تحقیق و توسـعه داخلی داشـتند و بـه آن می 
بالیدنـد و البتـه مزیت رقابتی شـان هم بود. مثلا شـرکت 
آی.بـی.ام تحقیقات سـنگین انجـام می داد و  سـود خوبی 
هـم مـی کـرد. امـا امـروزه داسـتان عوض شـده اسـت! 
شـرکت های پیشـرو در کنـار تحقیـق و توسـعه داخلـی، 

توجـه زیادی بـه بیـرون دارند. 
بـد نیسـت یـک نمونـه را بـا هـم بررسـی کنیم: شـرکت لوسـنت 
تکنولـوژی مالـک بیشـترین سـهام آزمایشـگاه های تحقیقاتـی بل 
پـس از جـدا شـدن از شـرکت ای.تی.اند.تـی )AT&T( بـود. قـرن 
بیسـتم، آزمایشـگاه های تحقیقاتی بل قطعا برترین واحد تحقیقات 
در صنایع تجهیزات مخابراتی بود. اما شـرکت دیگری وجود داشـت 
به نام سیسـکو! سیسـکو فاقد آزمایشـگاه های مـدرن و قابلیت های 
درونی تحقیق و توسـعه مانند آزمایشـگاه های بل بود رقابتی بسـیار 
نزدیکی با شـرکت لوسـنت داشـت و گاهی از این شـرکت پیشـی 

می گرفـت. چه اتفاقـی افتاد؟ 
هر دو شـرکت سیسکو و لوسـنت در یک صنعت فعالیت می کردند 
امـا دارای اسـتراتژی های متفاوتـی در زمینه نوآوری بودند. شـرکت 
لوسـنت منابع عظیمـی از ظرفیت های خود را به تحقیق و توسـعه 
داخلی)همـه چیـز را خـودم تولید کنـم( بود. اما آن طرف سیسـکو 
اسـتراتژی متفاوتـی داشـت، ایـن شـرکت هـر فنـاوری را کـه نیاز 
داشـت از خارج از مجموعه خود بدسـت مـی آورد که عموما حاصل 
همـکاری با یا خرید شـرکت هـای کوچک فناور بـود. از قضا برخی 
از همیـن شـرکت هـا توسـط کارکنـان قدیمـی شـرکت لوسـنت 

راه انـدازی شـده بودند )سـایت تجاری سـازی فنـاوری نانو مچ(.
آنچـه خواندیـم نمونـه از نـوآوری بـاز اسـت. نـوآوری بـاز بـه زبـان 

سـاده این اسـت که ما در جسـتجوی نوآوری در سـطح محصولات، 
فرآیندهـا و کسـب وکار هسـتیم. همـه این نوآوری ها کـه به ذهن/
عقل ما نمی رسـد! همچنیـن نمی توانیم همه ایده هـای نوآورانه را 
عملیاتـی کنیـم. پـس مرزها را باز مـی کنیم و با دیگـران همکاری 
مـی کنیـم. ایـن می شـود هـم آفرینـی! دو نوع نـوآوری بـاز وجود 

دارد.
نـوآوری بـاز از داخل به بیـرون: ایده و دانش از درون مجموعه شـما 

بـه بیرون منتقـل و منجر به نوآوری می شـود. 
نـوآوری بـاز از بیـرون بـه درون: ایـده و دانـش، از بیـرون بـه داخل 

جـذب می شـوند.
در نـوآوری بسـته همـه کارهـا درون مجموعـه و توسـط خـود 
مجموعـه انجام می شـود. شـما در نـوآوری بـاز می توانید بـا گروه 
هـای زیـر همـکاری کنید و نـوآوری ایجـاد کنیـد؛ مصرف کننده ها 
و مشـتری ها؛ تأمین کننده ها؛ دانشـگاه ها و سـازمان های تحقیقاتی؛ 

رقبـا؛ مخترعیـن؛ اسـتارتاپ ها و مشـاوران تکنیکی.
نـوآوری بـاز یعنی باز کـردن مرزها بـرای همکاری با دیگـران برای 

هـم آفرینـی در محصولات، فرایندها و کسـب وکارها بـا و از طریق 
دیگران. 

تجویز راهبردی:
وقتـی شـما مرزهـای سـازمان و کشـورت را مـی بنـدی، وقتـی با 
دیگـران، تبـادل ایـده و نـوآوری و فناوری نـداری، وقتـی در کلوب 
بـزرگان دنیـا عضویـت نـداری، وقتی تمـام انتصاباتـت از دور و بری 
هایـت اسـت. وقتـی درب اتاقت، سـازمانت و دانشـگاهت را به روی 
دیگـران مـی بنـدی، بعـد از مدتـی هـر چقـدر هـم باهوش باشـی 
می شـوی یـک »مغـز کوچـک زنـگ زده«. اندازه مغـز ما، بـه اندازه 
جهـان ماسـت. دقیـق تـر بگویم: وسـعت فهم مـا به اندازه وسـعت 
شـبکه ماسـت. شـبکه کوچک، مغـز کوچک تولید می کنـد. وقتی 
بـا اسـتارت آپ ها، هـای تک هـا، بیگ تک هـا، زنـان و مـردان بزرگ 

تعامـل نمـی کنـی، زنـگ می زنی!
بسـیاری را بـه دلایـل امنیتـی و غیرامنیتـی و ایدئولوژیـک کنـار 
می گذاریـم. محـدود مـواردی هـم کـه مـا می خواهیـم بـا آن هـا 
ارتبـاط برقـرار کنیم بـه خاطر تحریم ها پذیرفته نمی شـویم. چند 
دانشـگاه »واقعـا« بین المللی در ایران داریم؟ چند اسـتاد غیرایرانی 
ایـران فعالیـت می کننـد؟ چنـد پـروژه مشـترک  جهان تـراز در 
تحقیقاتـی جـدی با ده شـرکت های تـک دنیا داریم؟ چند شـرکت 

ایرانـی در بازارهـای بـورس جهانـی پذیرفته شـده اند؟ 
ایـن ایده بیمارگونـه که همه چیز را خودمان اختـراع و تولید کنیم 
بسـیار خطرنـاک اسـت. قـرار نیسـت همه چیـز را خودمـان تولید 
کنیـم. اصـلا در ۹۵% موارد مهم نیسـت که چه چیـزی را خودمان 
تولیـد کنیـم. مهـم ایـن اسـت کـه منفعتش بـه جیب چه کسـی 
مـی رود؟ جهـان تغییر کـرده و مغزهـای کوچک زنـگ زده هر روز 
کـه دیرتـر غـار تنهایی خود را ترک کنند، بیشـتر عقـب می مانند. 

سـرآغاز نـوآوری بـاز، ذهن بـاز و مغز باز اسـت!

مغزهای کوچک زنگ زده

بنزین
چگونه تحریم

 مردم را فقیر کرد!

ایـران یـک دهـه اسـت که بـا تحریم 
ظالمانـه درگیـر اسـت. بـه گـزارش 
مرکز پژوهشـهای مجلس، در حالیکه 
میانگین نرخ رشـد اقتصادی ایران در 
دو دهـه ۱۳7۰ و 8۰، حـدود ۵ درصد 
بـوده اسـت امـا میانگیـن نـرخ رشـد 
اقتصـادی کشـور در دهـه ۹۰ تقریبا 
صفر بوده اسـت و این در حالی اسـت 
کـه جمعیت بـا نرخ ۱.۲ درصد رشـد 
داشـته و از 7۵ میلیـون نفر در سـال 
۱۳۹۰ بـه حدود 8۳ میلیون در سـال 
۹۹ رسـیده اسـت. در نتیجـه سـطح 
رفـاه جامعه به شـدت کاهـش یافته، 
درآمـد سـرانه سـال ۹8 نسـبت بـه 
سـال ۹۰،  ۳۴ درصـد کاهـش یافـت 
یعنی یک سـوم قـدرت خرید جامعه 

از بیـن رفتـه و مردم فقیرتر شـدند.
متوسـط نرخ رشـد سـرمایه گـذاری 
امـا  بـود،  در دهـه 8۰، 7.۲ درصـد 
ایـن نـرخ در دهـه ۹۰ به منفـی ۵.۳ 
درصد رسـیده و در دو سـال ۹7 و ۹8 
حتی نرخ جبران اسـتهلاک سـرمایه 
درصـد  منفـی ۱7.۵  نیـز مجموعـا 
شـده بـود یعنـی حتـی حـدود ۱8 
درصـد از سـرمایه ای کـه مسـتهلک 
شـد را نتوانسـتیم جبـران کـرده و به 
چرخـه تولیـد برگردانیم. رونـد نزولی 
سـرمایه گـذاری عامل اصلـی کاهش 
درآمـد سـرانه و فقر مردم بوده اسـت. 
ایـن امر به معنای گسـترش بیکاری، 
رشـد تـورم و شـدت یافتـن فقـر در 
جامعـه و از دسـت دادن آینـده بـرای 
جوانـان و القاء ناامیدی به آنان اسـت. 
بـه همین دلیل مهاجرت در سـالهای 

اخیـر افزایـش یافته اسـت. 
رونـد فقیـر شـدن جامعه، بـی ثباتی 
اقتصـادی و نـا اطمینانـی نسـبت به 
آینده موجب خروج سـرمایه از کشور 
شـده اسـت. در فاصله شـروع تحریم 
تا سـال ۹7، بیـش از ۹8 میلیارد دلار 
از ایـران خارج شـده اسـت. بر اسـاس 
محاسـبه صنـدوق بیـن الملـل پول، 
هر یک میلیارد دلار ظرفیت اشـتغال 
زایـی حـدود ۱۰۰ هـزار نفـر را دارد. 
امـروز در دنیایـی کـه عموم کشـورها 
بـه سـرعت رو بـه جلـو حرکـت می 
کننـد، بـا فقر گسـترده مـردم، عقب 
گـرد اقتصـادی و نارضایتـی عمومـی  
مواجـه نبودیـم. بـرای بـرون رفـت از 
وضعیت موجود و جلوگیـری از تداوم 
و یا تشـدید انـواع معضـلات; افزایش 
سـطح رفـاه جامعـه و رضایتمنـدی 
آنـان و توجـه بـه اقتضـاءات آن بایـد 
مـورد توجه قرار گیـرد. چنانچه چین 
تغییـر رویکـرد  بـا   در دوره دنـگ. 
سیاسـت خارجی و نگاه بـرون نگر به 
اقتصاد. توانسـت تعداد فقیران کشور 
را از 7۰۰ میلیون نفر به کمتر از ۲۰۰ 

میلیـون کاهـش دهد. 
تفـاوت چیـن فقـرزده مائـو و چینی 
کـه دنگ بنا کرد و اکنـون قدرت دوم 
اقتصادی جهان اسـت در این سـخن 
دنگ نهفته اسـت " مهم این نیسـت 
کـه گربه سـفید باشـد یا سـیاه، مهم 
این اسـت که موش بگیرد" سیاسـت 
هـای کارآمد، توانمنـدی اقتصادی در 
عرصه جهانـی از چین فقیر و منزوی، 

چین امروز را سـاخته اسـت.
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   محمدرضا ثقفی

 محمدرضا یوسفی

بازار

کـه  اقتصـادی  تحلیل هـای  از  خیلـی  تـو  کنیـد  دقـت  اگـه 
می خونیـد، چـه نگاشـته شـده توسـط شـخصیت های دولتـی 
چـه شـخصیت هایی کـه خـارج از دولـت هسـتند و بـه دولـت 
پیشـنهاداتی ارائـه می کننـد، از بـازار ایـران بـه عنـوان »بـازار 
بـزرگ«، »بـازار جذاب« یا »بازاری مناسـب سـرمایه گذاری« ذکر 
می کننـد. البتـه هر جمعیـت 8۵ میلیونی دیگه ای هـم باید بازار 
جذابـی باشـه بـرای تولیدکننـدگان جهانـی. و مـا هـم شـاید یه 

زمانـی جذابیـت داشـتیم، 
امـا آیـا الان واقعـا همینطـوره که این هـا میگن؟ کافیـه حتی به 

جلـو پامون نـگاه کنیم. یک دهـه پیش که تعداد فسـت فودها به 
مراتب کمتر از امروز بود، مشـتریان بیشـتری داشتند تا الان. من 
بـه بـازاری که اکثر مشـتریانش از عهده پیتزای متـداول برنمیان 
و ناچـارا اکتفـا کـردن بـه پیتـزای ۱۰ هزارتومنی که انـدازه کف 
دسـته و معلـوم نیسـت بـا چـه زبالـه ای تهیه شـده نمیگـم بازار 
جـذاب! حتـی اگـه تعرفـه واردات خـوردو به صفر میـل می کرد، 
هیـچ خودروسـاز مطرحـی نمی اومد اینجـا سـرمایه گذاری کنه، 
چـون بـه جـز عـده اندکـی، کسـی تـوان خریـدن ماشـینی که 

بیشـتر از ۱۰هـزاردلار قیمتش باشـه نداره!

کـدوم بـازار جـذاب وقتـی حتـی پاسـاژهای لوکس هم بـه جای 
مرکـز فـروش، نقش یک جـور »تمِ پـارک کالا« رو ایفـا می کنند 
تـا خانواده هـا بـا تماشـای بیهـوده ویترین هـا کارکـرد تفریـح 
آخرهفتـه رو احیـاء کنند؟ کـدوم بازار جذاب وقتـی درآمد اصلی 
پاسـاژ، بی شـمار سـیب زمینی های سـرخ کرده ای باشـه کـه بـه 
اون خانواده هـای تماشـاچی فروختـه؟ کیفیت بـازار رو پول توی 
جیـب مردمـی کـه تـوش خریـد می کنند تعییـن می کنـه. پول 
تـو جیبـی ایرانیان رو به دلار حسـاب کنید تا ببینید میشـه بش 

گفت جـذاب یـا نه.

آیا بازار ایران برای سرمایه گذاری جذاب است؟


